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بازدید رحمانی از طرح 
گندله سه چاهون و واحد 

تولیدی روکاسرام
وزیر صنعت، معدن و تجارت، در سفر یک روزه 
خ��ود به اس��تان ی��زد، از طرح س��اخت گندله 
س��ه چاهون در شهرستان بافق استان یزد بازدید 

کرد.
به گزارش ش��اتا، رضا رحمانی که برای بازدید 
و بهره ب��رداری از چند پ��روژه صنعتی، معدنی و 
تجاری به اس��تان یزد س��فر کرده ب��ود، از طرح 
تولید گندله ۵ میلیون تنی س��نگ آهن مرکزی 

بافق )سه چاهون( بازدید کرد. 
ب��رای این طرح ۸۰۰ میلیارد تومان به صورت 
ریالی و ۱۸۰ میلیون یورو س��رمایه گذاری شده 
اس��ت و در آن، س��الانه ۵ میلی��ون تن س��نگ 
آه��ن تولید می ش��ود. ب��ا بهره ب��رداری از طرح 
 گندله سه چاهون ۳۵۰ اش��تغال مستقیم ایجاد 

می شود.
همچنی��ن وزیر صنعت، مع��دن و تجارت، در 
آیی��ن بهره ب��رداری از واحد تولیدی روکاس��رام 
حض��ور یافت. برای س��اخت ای��ن واحد تولیدی 
۱۶۵ میلی��ارد تومان س��رمایه گذاری ش��ده که 
با بهره ب��رداری از آن، ۱۴۷ نفر مش��غول به کار 
شدند. شرکت روکاسرام ظرفیت تولید سالانه ۳ 
میلیون و ۶۰۰ هزار متر مربع کاشی ساختمانی 

کفی پرسلانی لعابدار را دارد.

ورود ۱.۷ میلیارد دلار ارز 
اضافی به بازار

در پ��ی ابلاغ ش��یوه نامه بانک مرک��زی برای 
تش��ویق صادرکنندگان��ی ک��ه تاکنون ب��ا ارائه 
ارز ناش��ی از ص��ادرات خود در س��امانه نیما به 
واردات کالاها و خدمات موردنیاز کش��ور کمک 
کرده اند، اداره ص��ادرات بانک مرکزی اعلام کرد 
که براساس برآورد انجام شده، این تصمیم بانک 
مرکزی موجب ورود دس��ت کم ی��ک میلیارد و 
۷۰۰ میلیون دلار ارز اضافی در اسفند به چرخه 

اقتصاد خواهد شد.
به گزارش ایس��نا، بخش��ی از ای��ن عرضه در 
صرافی ها به صورت اس��کناس و حواله و بخشی 
دیگر به واردات خودش��ان یا دیگ��ران در مقابل 

صادرات اختصاص می یابد.
همچنین تهیه فهرس��تی از صادرکنندگان در 
دس��ت است که هیچ پاس��خی به پیگیری  بانک 
مرکزی نداده اند و به زودی به مرجع قضایی ارائه 

خواهد شد.

ساخت مدرن ترین 
کارخانه آلومینیوم جنوب

س��اخت مدرن ترین کارخانه آلومینیوم جنوب 
در شهرس��تان لامرد بیش از ۸۰ درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد.
 به گزارش باش��گاه خبرنگاران جوان، کارخانه 
ذوب آلومینی��وم جنوب چهارمین کارخانه تولید 
آلومینیوم در کش��ور و بزرگ ترین و مدرن ترین 
کارخانه تولید آلومینیوم و آند در خاورمیانه است 
که ۸۲ درصد پیش��رفت فیزیکی دارد و ۴ هزار و 
۵۰۰ نیرو در ۲ شیفت کاری در حال تکمیل این 

کارخانه هستند.
محرابیان، مدیر اجرایی این کارخانه با اش��اره 
ب��ه اینک��ه ۱.۲ میلیارد دلار هزینه س��اخت این 
 afc کارخانه اس��ت، گفت: با همکاری ش��رکت
چی��ن از بهمن ۱۳۹۴ عملی��ات اجرایی آن آغاز 

شده است.
وی اف��زود: کارخانه ذوب آلومینیوم جنوب در 
زمینی به مس��احت ۲۷۰ هکتار در منطقه ویژه 
اقتص��ادی لام��رد در حال س��اخت اس��ت که با 
بهره برداری از آن سالانه ۳۰۰ هزار تن آلومینیوم 
به ظرفیت تولید آلومینیوم کشور اضافه می شود.

محرابیان ادام��ه داد: اکنون ظرفیت تولید این 
محصول در کشور حدود ۳۰۰ هزار تن است که 
به وس��یله ۳ کارخانه تولید می شود، این درحالی 
اس��ت که نیاز س��الانه کش��ور به آلومینیوم یک 

میلیون تن است. 
وی ب��ا بیان اینکه برای تولی��د آلومینیوم نیاز 
به م��واد اولیه ای به نام  آند اس��ت گفت: در این 
کارخانه،  آند هم تولید می ش��ود و ب��ا راه اندازی 
آن دیگ��ر از واردات ای��ن مواد اولی��ه هم بی نیاز 

می شویم.
 مدی��ر اجرایی این کارخان��ه تصریح کرد: قرار 
اس��ت این کارخانه در نیمه نخس��ت سال آینده 
به بهره برداری برس��د و ۲هزار نفر در آن مشغول 

به کار شوند. 
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روی خط خبر

س��خنگوی کمیس��یون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به فسخ قرارداد واگذاری شرکت آلومینیوم المهدی پس 
از بازدید اعضای این کمیس��یون و مشاهده تخلفات دیگر در 
این بازدید میدانی گفت: کمیس��یون اصل ۹۰ تصمیم گرفته 
از واحدهای واگذار ش��ده بازدید میدانی داشته باشد و در این 

باره گزارشی را به مجلس ارائه کند.
بهرام پارس��ایی در گفت وگو با ایس��نا اظهار ک��رد: پرونده 
شرکت آلومینیوم المهدی و نحوه واگذاری آن مدت هاست به 
علت ترافیک و گستردگی پرونده ها در کمیسیون اصل ۹۰ باز 
است و در این زمینه، جلسه هایی با سازمان بازرسی، ایمیدرو 

و سازمان خصوصی سازی داشتیم.
وی ب��ا بیان اینکه »تخلفاتی در پرونده ش��رکت آلومینیوم 
المهدی مش��هود بوده اس��ت« به بازدید اعضای کمیس��یون 
اصل نود از این ش��رکت اش��اره کرد و گفت: وضعیت شرکت 
آلومینیوم المهدی بسیار نگران کننده است، بیشتر کوره های 
این شرکت تعطیل شده و از خط تولید خارج شده بود و مواد 
اولیه موجود کفاف بیشتر از چند روز تولید را نمی داد. این در 
حالی ا ست که مدیران این شرکت، توپ را در زمین تحریم ها 
می انداختند که نتوانس��تند مواد اولی��ه وارد کنند، در حالی 
که تولیدهای مش��ابه با مدیریت خوب به مشکل برنخوردند و 
همین امر نشانه سوءمدیریت در این شرکت است که بیش از 

دو سوم خط تولید آن تعطیل شده است.
نماین��ده م��ردم ش��یراز در مجل��س ادام��ه داد: یک��ی از 
تخلف هایی که در ش��رکت آلومینیوم المهدی وجود داش��ت 
۳۵ هزار تن ش��مش آلومینیومی بود ک��ه در زمان واگذاری 
جزو س��رمایه های این ش��رکت نیامده و به ص��ورت امانی در 

آنجا بوده اما خریدار، این میزان شمش آلومینیوم را با بدهی 
ب��رق تهاتر کرده بود. علاوه بر این افزون بر ۱۰۰ هزار تن  آند 
سوخته، زمان واگذاری در این شرکت بوده که محاسبه نشده، 
همچنین این ش��رکت ۷۰۰ میلیارد تومان به ایمیدرو و مبلغ 
زیادی ب��ه اداره دارایی بدهکار بوده که اقدامی برای پرداخت 

این بدهی نشده است.
پارس��ایی با بیان اینکه »کمیس��یون اصل ۹۰ حساس��یت 
زی��ادی روی حراس��ت از بیت الم��ال دارد« اضاف��ه ک��رد: 
خوشبختانه پس از بازدید اعضای کمیسیون، معامله واگذاری 
ش��رکت آلومینیوم المهدی به خریدار خصوصی، فسخ و این 
ش��رکت به مپنا واگذار ش��د، البته کمیسیون اصل ۹۰ پیگیر 
اس��ت تا در این فس��خ به بیت المال لطمه ای وارد نشود و اگر 

خسارتی وجود دارد نیز جبران شود.
س��خنگوی کمیس��یون اصل ۹۰ مجلس ش��ورای اسلامی 
همچنین گفت: آنچه باعث نگرانی است این است که سازمان 
خصوصی س��ازی از واگذاری ش��رکت آلومینی��وم المهدی به 
عنوان یک نمونه موفق یاد کرده اس��ت. جای س��وال دارد که 
س��ایر واگذاری ها چگونه انجام شده اس��ت. بر همین اساس 
کمیس��یون اصل ۹۰ مصمم اس��ت که بررس��ی های میدانی 
بیش��تری درباره واگذاری ه��ا انجام دهد و پ��س از بازدید از 
واحدهای واگذار شده، گزارش آن را به صحن مجلس شورای 

اسلامی ارائه کند تا درباره واگذاری ها تصمیم گیری شود.
وی همچنین خاطرنش��ان ک��رد: اولویت ما این اس��ت که 
واگذاری های ش��بهه ناک را بررسی و گزارش آن را به مجلس 

ش��ورای اس��لامی ارائه کنیم تا راهکاری برای حل مشکلات 
ناش��ی از واگذاری ه��ا ارائ��ه ش��ود چراکه به هر ح��ال نحوه 
واگذاری ه��ا از اهداف اولی��ه فاصله گرفته و نظارتی هم بر آن 
نیست. یکی از نکته های مهم این است که خریدار حق ندارد 
نی��روی کار را کاهش دهد یا تعدیل کن��د، در حالی که آنها 
از ترفندهایی مثل بازنشس��تگی، استفاده و از زیر بار اشتغال 

فرار می کنند.
پارسایی با بیان اینکه »ایرادهای جدی به نحوه واگذاری ها 
وارد اس��ت«، اف��زود: واگذاری ه��ای بزرگ مث��ل هپکو، ارج، 
آزمایش و چیت سازی ری با مشکلات زیادی روبه رو بوده، در 
حالی که اگر واگذاری ها در راستای هدف اصلی باشد اثرگذار 
اس��ت. سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی 
در پایان تاکید کرد: با توجه به اینکه بزرگ ترین رانت و فساد 
در خصوصی سازی ها وجود دارد و کسی نظارت دقیقی بر آن 
ن��دارد، ج��ا دارد مجلس در این ب��اره تحقیق و تفحص کرده 
و راه��کاری ارائه کند که س��رمایه گذاران واقعی دچار تنش و 
نگرانی نش��وند. موارد زی��ادی از تحقیق و تفحص در مجلس 
وجود داش��ته که به نتیجه نرس��یده ام��ا امیدواریم تحقیق و 
تفحص در این مورد بتواند ضمن بازگرداندن مبالغ کسر شده 

از بیت المال، جلوی فسادهای بعدی در واگذاری ها را بگیرد.
شرکت آلومینیوم المهدی، تیر ۱۳۶۹ با هدف تولید سالانه 
۳۳۰ هزار تن ش��مش آلومینیوم )در ۳ فاز( و در منطقه ویژه 
اقتصادی صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس در ۱۸ کیلومتری 
غ��رب ش��هر بندرعباس تاس��یس ش��د و در س��ال ۱۳۹۳ با 
برگزاری مزایده از سوی س��ازمان خصوصی سازی به شرکت 

»فروآلیاژ گنو« واگذار شد.

سخنگوی کمیسیون اصل ۹۰ خبر داد

فسخ قرارداد واگذاری »آلومینیوم المهدی« پس از بازدید اعضای کمیسیون اصل ۹۰

 گروهمعدن: 
معاون طرح های توسعه معدن و صنایع معدنی 
ایمیدرو بر لزوم تدوین »س��اختار نیازهای بخش 
مع��دن« ب��رای ۱۰ س��ال آینده تاکی��د کرد. به 
گزارش روابط عمومی سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران)ایمیدرو(، نشس��ت 
»فعال س��ازی و توس��عه معادن کوچ��ک محور 
توس��عه اقتصادی« در ایمیدرو با حضور اردشیر 
س��عد محمدی معاون طرح های توسعه معدن و 
صنایع معدنی ایمیدرو، مه��رداد اکبریان رئیس 
انجم��ن تولیدکنندگان و صادرکنندگان س��نگ 
آهن ایران، محمدرضا بهرامن رئیس خانه معدن 
ای��ران، وجیه ا.. جعفری مدیرعامل ایمپاس��کو و 
بهرام شکوری رئیس کمیسیون معادن و صنایع 
معدنی اتاق بازرگانی برگزار ش��د. در این نشست 
که اعضای ش��ورای ط��رح احیاء فعال س��ازی و 
توس��عه مع��ادن کوچک مقی��اس در آن حضور 
داش��تند، س��عد محمدی بر لزوم تدوین ساختار 
نیاز بخ��ش معدنی برای ۱۰ س��ال آینده تاکید 
کرد، به طوری که بتوان با نگرشی جدید از طریق 
سلسله مراتب، جهت گیری ها و سیاست دهی ها را 
بهبود بخش��ید. وی افزود: حدود ۱۰هزار معدن 
در کش��ور داریم که از ای��ن میزان ۴ هزار معدن 
غیرفعال هستند. از ۶ هزار معدن نیز ۵۰۰ معدن 
بزرگ و بقیه کوچک و متوس��ط مقیاس هستند. 
وی تاکی��د کرد: باید بر فعال س��ازی و توس��عه 
بیش از ۹هزار معدن کار کنیم که نیازمند ایجاد 
سیس��تمی با ساختار مشخص اس��ت تا بتوان از 

نتایج آن، استفاده کرد.
گف��ت:  س��عدمحمدی 
نیازمند ایجاد تیم بازرگانی 
چراکه  هس��تیم  حرفه ای 
از معادن کوچک  بسیاری 
و  بازاریاب��ی  ف��روش،  در 
عرض��ه با مش��کل روبه رو 
هستند. به گفته وی، ایجاد چنین تیم کارشناسی 
می تواند به آنها کمک و مس��یر مش��خصی را در 
کشور ایجاد کند. این در حالی است که خروجی 
آن برای وزارتخانه در سیاست گذاری های کشور 

مورد استفاده قرار گیرد.
بانک�اطلاعاتی�و�کلینیک��

معاون طرح های توسعه معدن و صنایع معدنی 
ایمی��درو بر ایج��اد »کلینیک درمان��ی معدنی« 
تاکید کرد و گفت: از آنجا که بس��یاری از معادن 
کوچ��ک ما دچار چالش  هس��تند ای��ن تیم باید 

از لحاظ س��اختار فنی، کمک ه��ای علمی- فنی 
را به آنها ارائه دهد تا ش��رایط بهتری نس��بت به 
گذشته داشته باش��ند. وی همچنین یادآور شد: 
ایجاد بان��ک اطلاعاتی به منظور یکسان س��ازی 
اطلاع��ات بی��ن همه س��ازمان ها و تش��کل های 
معدنی، از نیازهای این حوزه است. سعدمحمدی 
خاطرنشان کرد: شناخت و افزایش ظرفیت ها از 
دیگر موارد مهم در حوزه معدن و صنایع معدنی 

اس��ت. محمدرض��ا بهرامن، رئی��س خانه معدن 
ای��ران، گفت: دولت باید ش��رایطی را فراهم کند 
تا معادنی که به هر دلیلی تعطیل هس��تند یا از 
ظرفیت کامل خود استفاده نمی کنند را در اختیار 
خانه معدن ق��رار دهد تا بتوان آنها را فعال کرد. 
وی افزود: خوشبختانه در این زمینه، طرح احیا، 
فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس ایجاد 
ش��د که به اعتقاد اینجانب تاکن��ون با موفقیت 

همراه بوده اس��ت. وجیه ا... جعفری، مدیرعامل 
ش��رکت تهیه و تولید مواد معدن��ی ایران، هدف 
حضور افراد حاضر در جلسه را حمایت از معادن 
فعال و غیرفعال دانس��ت و اظهار کرد: رکن های 
اصلی در این طرح ش��امل سرمایه گذار، صاحبان 
معادن؛ که س��رمایه پذیر هس��تند، دولت؛  اعم از 
س��ازمان زمین شناس��ی، وزارت صنعت، معدن و 
تج��ارت، ایمیدرو، صندوق بیمه س��رمایه گذاری 
معدنی و... و همچنین تش��کل ها، خانه معدن و... 
هستند که در جهت بسترسازی تلاش می کنند.

طرح�دائمی�شود��
مهرداد اکبریان نیز یادآور ش��د: شورای احیای 
مع��ادن کوچک و متوس��ط، وظیف��ه دارد بانک 
اطلاعات��ی قدرتمن��دی ایجاد کند ک��ه مباحث 
معدن��ی را ارائه دهد. طرح احیای معادن کوچک 
و متوسط مقیاس باید دائمی باشد و بودجه مجزا 
برای آن در نظرگرفته ش��ود. همچنین انجام کار 
کارشناس��ی نی��ز از دیگر نیازه��ای این حوزه به 

ش��مار می آید. فرید دهقانی گفت: در این حوزه، 
صندوق بیمه س��رمایه گذاری معدن��ی می تواند 
به عن��وان کاتالیزور وارد این زنجیره ش��ود. وی 
ادام��ه داد: در حوزه مع��ادن کوچک نیز می توان 
ریسک س��رمایه گذاری را کاهش داد و همچنین 
بررس��ی های فنی و اقتصادی معادن را با سرعت 
و دقت بالاتری به س��رانجام رس��اند. وی یادآور 
شد: تفاهمنامه ای با ش��رکت مس درباره صدور 
بیمه نامه ها داریم و در حوزه های دیگر نیز آماده 

همکاری هستیم. 
در این نشس��ت، مس��ائلی همچ��ون افزایش 
حقوق دولتی، مجوزهای زیست محیطی به ویژه 
در بخش طلا، فراهم نبودن امکانات زیرساختی، 
افزایش هزینه های حمل ونقل، استفاده نکردن از 
ظرفیت ه��ای موجود در تولی��د، توجه به معادن 
مناط��ق کم برخوردار و ل��زوم توجه به پژوهش و 
بهره وری به بحث گذاش��ته شد و راهکارهای آن 

مورد بررسی قرار گرفت.

رصد  راه های نرفته برای فعال سازی و توسعه  9هزار معدن
معاون�طرح�های�توسعه�معدن�و�صنایع�معدنی�ایمیدرو�تاکید�کرد�

مدی��ر مجتمع ط��لای موته از اجرای ۲ طرح توس��عه ای 
)بهره برداری از معدن جدید و اس��تحصال طلا از باطله( در 
این مجتمع خبر داد. موته به تازگی عملیات اجرایی معدن 

جدید را کلید زده است.
به گزارش روابط عمومی سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ای��ران، علیرضا طالاری با بیان این مطلب 
اظهار ک��رد: بهره برداری از معدن طلای س��نجده از جمله 
طرح ه��ای در حال اج��رای مجتمع طلای موته اس��ت که 
اکنون پیمانکار آن انتخاب و قرارداد ۳ساله بسته شده است. 

ب��ه گفته وی از ابتدای دی، عملی��ات بهره برداری از معدن 
یادشده آغاز شده است. وی افزود: بر اساس برنامه ریزی ها، 
ماهان��ه ۸۵ هزارتن ماده معدنی با عیار حدود ۱.۵ پی پی ام 
از معدن س��نجده استخراج می شود. نس��بت باطله برداری 
در ای��ن مع��دن نیز حدود ۱۳ به یک اس��ت. مدیر مجتمع 
طلای موته با اش��اره به طرح مدار آبگیری و استحصال طلا 
از س��د باطله، تصریح کرد: با برگ��زاری مناقصه به صورت 
EPC، پیمانکار آن انتخاب ش��ده و قرار است طرح در ۲۴ 
ماه اجرایی ش��ود. وی ادام��ه داد: با اجرای این طرح، علاوه 

بر اهداف زیست محیطی، حدود ۸۵ درصد آب مورد مصرف 
در کارخانه بازچرخانی ش��ده و همچنین سالانه حدود ۴۰ 
کیلوگرم از س��د باطله های قدیمی اس��تحصال می ش��ود. 
طالاری با اش��اره به افزایش تولید ۴۹ درصدی تولید طلای 
موته در ۱۰ ماه ابتدای امس��ال نسبت به برنامه، گفت: این 
مجتم��ع از ابتدای فروردین تا پای��ان دی ۹۷، حدود ۳۴۶ 
کیلوگرم طلا تولید ک��رده، در حالی که برنامه تولید، ۲۳۲ 
کیلوگ��رم بوده اس��ت.وی افزود: میزان تولی��د طلا در این 

مجتمع تا پایان امسال به حدود ۴۰۰ کیلوگرم می رسد.

بنا به این گ��زارش، مجتمع طلای موته در ۷ کیلومتری 
شمال غرب روس��تای موته از توابع ش��هر میمه در استان 

اصفهان است.

موته، معدن جدید را کلید زد 
اجرای ۲ طرح برای توسعه طلای موته

حدود ۱۰هزار معدن در کشور داریم که از این میزان 
۴هزار معدن غیرفعال هستند. از ۶ هزار معدن نیز ۵۰۰ 

معدن بزرگ و بقیه کوچک و متوسط مقیاس هستند. باید 
روی فعال سازی و توسعه بیش از ۹هزار معدن کار کنیم که 
نیازمند ایجاد سیستمی با ساختار مشخص است تا بتوان از 

نتایج آن استفاده کرد
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ثروت های طبیعی فراوانی در کشور وجود دارند که با 
برنامه مناسب می توان علاوه بر بهره برداری کنونی برای 

نسل آینده نیز سرمایه باقی گذاشت

مدیرعام��ل صندوق بیمه فعالیت های معدنی، گفت: معدن 
یکی از عمده تری��ن بخش های تامین کننده مواد اولیه صنایع 
اس��ت؛ به طوری که ذخایر غنی مواد معدن��ی در کنار منابع 
سرش��ار و در دس��ترس ان��رژی، به عنوان یک ام��کان بالقوه 
می تواند نقش اساس��ی در توس��عه صنعتی کشور ایفا کند و 

راهگشای بسیاری از معضلات رشد صنعتی کشور باشد. 
به گزارش روابط عمومی خانه مع��دن ایران، فرید دهقان، 
درباره اهمیت نقش مواد معدنی در پیش��برد جوامع بش��ری 
در بخش های مختلف اقتصادی، افزود: توس��عه معدنکاری به 
عنوان رش��د صنعت به شمار می رود. ذخایر معدنی هر کشور 
از ۲ دیدگاه حائز اهمیت اس��ت؛ نخست بهره برداری بهینه از 
ذخایر معدنی برای افزای��ش میزان تولید ناخالص داخلی که 
در نتیجه باعث افزایش درآمد سرانه یک کشور می شود و دوم 
تامین مواد اولیه بسیاری از صنایع داخلی که فعالیت های آنها 
تاثیر عمده و مستقیم در توسعه صنعتی کشور خواهد داشت.
وی درباره ش��یوه تخصیص تس��هیلات، خاطرنش��ان کرد: 
معدنداران باید در س��امانه »کارا« ثبت نام کرده و پس از آن 
مدارک مورد نیاز را به سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 

ارسال کنند، سپس مدارک برای بررسی به صندوق 
بیم��ه س��رمایه گذاری فعالیت های معدنی ارس��ال 
می شوند که در نهایت برای طرح های پذیرفته شده، 
ضمانتنامه به عنوان وثیقه تسهیلات اعطا می شود.

این مقام مس��ئول گفت: نرخ س��ود تسهیلات به 
ترتیب ۴، ۶، ۸ و ۱۰ درصد برای معادن در مناطق 

مرزی محروم، عشایری، روستایی و شهرهای کمتر از ۱۰هزار 
نفر جمعیت پیش بینی شده است.

وی اظهار کرد: این صندوق به ازای هر میزان درخواس��ت 
وارد ش��ده برای تس��هیلات، آماده صدور ضمانتنامه اس��ت و 

محدودیتی از این نظر وجود ندارد.
دهقانی خاطرنشان کرد: افراد اهلیت دار ایرانی و خارجی که 
از سوی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ها مورد تایید 
ق��رار گرفته و به این صندوق معرفی ش��وند، می توانند از این 
تسهیلات استفاده کنند و ضمانتنامه برای شان صادر می شود.

وی اظهار کرد: س��قف در نظر گرفته ش��ده برای تسهیلات 
۱۵ میلیارد تومان است که فقط به معادن کوچک و متوسط 
تعل��ق دارد، همچنی��ن دوره بازپرداخ��ت این وام ه��ا ۳ تا ۵ 

س��اله پیش بینی شده است. ۹۶ درصد سرمایه این 
صندوق متعلق به سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی ای��ران )ایمیدرو( و بقیه متعلق به 
شرکت های زیر پوش��ش این سازمان است که یک 

صندوق حاکمیتی و حمایتی به شمار می رود.
وی اف��زود: این صندوق به مع��ادن خاص که از 
فناوری »های تک« اس��تفاده کرده ، خوش حساب بوده یا در 
مناطق مرزی باش��ند، ۶ تا ۸ درصد یارانه س��ود تس��هیلات 
اعطا می کند؛ یعنی نرخ س��ود تسهیلات برای این معادن ۱۰ 
تا ۱۲ درصد محاس��به می ش��ود. حجم و اندازه این صندوق 
 متناس��ب با اندازه بخش معدن ایران نیس��ت و باید افزایش

 یابد.
دهقانی در پنل تخصصی پرس��ش و پاس��خ ب��ا معدنداران 
و مدی��ران بخش معدن، با اش��اره به تس��هیل امور معدنی با 
خدمات اخیر صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 
گفت: صندوق بیمه، ماه گذشته با آنلاین کردن خدمات خود 
از مراجع��ه حضوری متقاضیان و ات��لاف وقت آنها جلوگیری 

کرد.

وی ب��ا بی��ان اینک��ه نقطه اتکای م��ا در ارائ��ه خدمات به 
معدنداران، پروانه بهره ب��رداری آنها خواهد بود اظهار کرد: از 
متقاضیان درخواست می شود با تکمیل مدارک خود به سایت 
ما به نشانی iranmico.com مراجعه کرده و با ارائه پروانه 

بهره برداری خود از خدمات آنلاین ما استفاده کنند.
دهقان��ی درباره خدمات صندوق بیمه در مراحل اکتش��اف 
عنوان کرد: در این بخ��ش صندوق بیمه ۲ نوع خدمات ارائه 
می کن��د، یکی صدور بیمه نامه س��رمایه گذاری اکتش��اف که 
ریس��ک اکتشاف را پوش��ش می دهد و در صورت نرسیدن به 
کانه، ۸۰درصد سرمایه را به متقاضی باز می گرداند و دیگری 
آنکه در صورتی که س��رمایه گذار منابع مالی مکفی نداش��ته 
باش��د، صندوق بیمه به وسیله وجوه اداره شده وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، تسهیلات لازم را در اختیار سرمایه گذار قرار 

می دهد.
وی در جواب پرسش��ی مبنی بر چگونگی ارائه تس��هیلات 
به پیمان��کاران معدنی گفت: ب��رای پیمان��کاران معدنی نیز 
ضمانتنامه، صادر و تسهیلات ارائه می شود که این تسهیلات 

به صورت تجهیزات بوده و نقدی نیست.

سقف تسهیلات برای معدنکاران ۱۵ میلیارد تومان است

 سیرآنوشموسوی: 
در نخستین همایش جذب س��رمایه گذاری در 
استان سیستان وبلوچستان، ۲ پنل تخصصی برگزار 
ش��د که یکی از آنها پن��ل تخصصی منابع طبیعی 
و محیط زیس��ت بود. در این نشس��ت، مس��ئولان 
محیط زیس��ت و فع��الان معدنی ت��لاش کردند با 
ارائ��ه دیدگاه های خود راهکاری برای کاهش روند 
دریافت مجوزهای معدنکاری در کشور بیابند. یکی 
از اقدامات در این راس��تا از سوی معاونت حفاظت 
و ام��ور اراضی س��ازمان جنگل ه��ا، آبخیزداری و 
منابع طبیعی کش��ور اعلام ش��د که بر اساس آن 
لازم نیس��ت معدنکاران برای ایجاد تاسیس��ات در 
محدوده معدنی، استعلام های سیزده گانه که روند 

بسیار طولانی دارد را دریافت کنند.
ایجاد�تاسیسات�نیاز�به�مجوز�ندارد��

در این نشس��ت، مس��عود 
منصور، مع��اون حفاظت و 
س��ازمان  اراض��ی  ام��ور 
و  آبخی��زداری  جنگل ه��ا، 
منابع طبیعی کشور، گفت: 
اگ��ر در مح��دوده معدنی 
می خواهیم تاسیسات مرتبط با همان ماده معدنی 
را ایج��اد کنیم دیگر نیازی نیس��ت که مجوزهای 
جدید برای آن تاسیس��ات گرفته ش��ود و داشتن 
مجوزه��ای معدنی کفایت می کن��د اما برای انجام 
این کار ۲ شرط لازم است؛ نخست اینکه در پروانه 
بهره برداری، اجازه ایجاد تاسیسات داده شده باشد 
و دوم اینک��ه تاسیس��ات، مرتب��ط با هم��ان ماده 

معدنی باشد. 
وی در ادام��ه بی��ان کرد: اما ممکن اس��ت این 
پرس��ش مطرح ش��ود ک��ه اگ��ر خ��ارج از پروانه 
بهره برداری، یک بهره بردار بخواهد تاسیسات ایجاد 
کند چه شرایطی ایجاد می شود؟ بهره بردار در این 
شرایط باید مجوزهای واگذاری را دریافت کند، به 
این معنا که شخص درخواست کننده باید نخست 
به جهاد کش��اورزی منطقه مراجعه کند و نقش��ه 
زمین را به آنها ارائه دهد، جهاد نیز نقشه مربوط را 
به منابع طبیعی نش��ان دهد که آیا می توان در آن 

زمین تاسیسات ایجاد کرد؟
منصور با بیان اینک��ه برای دریافت مجوز ایجاد 
تاسیسات باید ۱۳ استعلام از نهادها و سازمان های 
مختلف دریافت ک��رد، افزود: دریافت این مجوزها 
زم��ان طولانی می ب��رد و جهاد کش��اورزی، منابع 
طبیعی و... باید استعلام دهند. ما تلاش می کنیم 

این مراحل را کاهش دهیم. 
وی در ادام��ه گفت: در اس��تعلام های س��ازمان 
جنگل ه��ا، آبخی��زداری و منابع طبیعی کش��ور، 
»شخص« موردنظر نیس��ت و مد نظر ما »مکان« 
اس��ت، به ای��ن معنا ک��ه نمی توانیم به ش��خصی 
بگویی��م می توان��د ای��ن کار را انجام ده��د و برای 
ش��خص دیگر ممنوع اس��ت. این مقام مسئول با 
بیان اینک��ه عمر معدن تا پایان اس��تخراج ذخایر 

معدنی است، تصریح کرد: اگر تاسیسات بخواهند 
پس از استخراج مواد معدنی همچنان بمانند دیگر 
مش��مول قوانین معدنکاری نیس��تند. تاسیس��ات 
درون مح��دوده مع��دن هس��تند، از ای��ن رو برای 
آنها س��ند مجزا داده نمی ش��ود و مشمول همان 

مجوزهای معدنی می شوند.
معاون حفاظت و امور اراضی سازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخیزداری کش��ور، در ادام��ه اظهار کرد: 
ثروت های طبیعی فراوانی در کش��ور وجود دارند 
که با برنامه مناس��ب می توان علاوه بر بهره برداری 
کنونی برای نسل آینده نیز سرمایه باقی گذاشت.

منصور ادام��ه داد: سیستان وبلوچس��تان دارای 
ظرفیت های مناس��ب در حوزه طبیعی و انس��انی 
اس��ت که باید به درستی اس��تفاده شود. این نکته 
را بای��د در نظ��ر گرفت ک��ه بی��ش از ۹۹ درصد 
عرصه های معدنی در ح��وزه منابع طبیعی وجود 

دارند.
معاون حفاظت و امور اراضی سازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخیزداری کشور درباره تسهیل کار برای 
س��رمایه گذاران بخ��ش معدن بیان ک��رد: یکی از 
موارد مهم در بخش معدن، دریافت اس��تعلام های 
مختلف است که در این زمینه اداره منابع طبیعی، 
قول همکاری بیش از پیش برای سهولت روند کار 

را می دهد.

توسعه�معدنکاری�با�مدیریت�شایسته���
همچنی��ن در ای��ن پن��ل 
محمدرض��ا  تخصص��ی، 
بهرامن، رئیس خانه معدن 
اینک��ه  بی��ان  ب��ا  ای��ران، 
در  معدنکاری  ظرفیت های 
استان سیستان وبلوچستان 
بالاس��ت، گفت: باید تش��ریفات در دریافت مجوز 
معدنکاری در منابع طبیعی را تا حد ممکن کاهش 
دهی��م تا بتوانیم از منابع غنی مواد معدنی در این 

استان بیشترین بهره را ببریم. 
گف��ت:  ای��ران  مع��دن  خان��ه  رئی��س 
سیستان وبلوچستان با توجه به وسعت جغرافیایی 
و شرایط مناسب زمین شناسی، دارای ظرفیت های 

مناسب حوزه معدن در کشور است.
وی با بیان اینکه سیستان و بلوچس��تان نیازمند 
یک ن��گاه برتر در حوزه معدن اس��ت، افزود: نگاه 
وی��ژه به معدنکاری در این اس��تان اگر با مدیریت 
مناسب و کاربلد همراه باشد، معدنکاری را به یک 
جریان بزرگ در عرصه توس��عه این منطقه تبدیل 
خواهد کرد. نباید این نکته را از نظر دور داشت که 
معادن ثروت های خدادادی هستند که با مدیریت 
و برنامه ریزی مناسب می توانند باعث پیشرفت یک 
منطقه ش��وند. رئیس خانه معدن ایران به امنیت 

به عنوان عامل مهم در جذب س��رمایه گذار اشاره 
کرد و افزود: سیستان وبلوچس��تان از نظر امنیتی 
دارای ش��رایط خوبی اس��ت و می طلب��د در حوزه 
س��رمایه گذاری که زیر بنای توس��عه یک منطقه 

است کار شود.
��امنیت؛�عامل�مهم�در�جذب�سرمایه�گذاری

مدیرکل دفتر نظارت بر امور معدنی کش��ور در 
ادامه این نشس��ت، گفت: امنی��ت، عامل اصلی در 
جذب س��رمایه گذار اس��ت و به ۲ ن��وع فیزیکی و 

روانی تقسیم می شود.
عباس��علی ایروان��ی با بیان 
اینکه امنیت روانی بس��یار 
فیزیکی  امنی��ت  از  مهم تر 
اس��ت تصریح کرد: امنیت 
روان��ی در صورت��ی محقق 
با  سرمایه گذار  که  می شود 
خیال آسوده و راحت سرمایه گذاری کرده و قانون 

و مقررات از سرمایه او حمایت کند.
وی اظهار کرد: اگر امنیت روانی در یک منطقه 
ایجاد شود، س��رمایه گذار به ش��خصه برای ایجاد 

سرمایه گذاری ورود پیدا می کند.
ایروان��ی با بیان اینکه باید به دنبال از بین بردن 
موان��ع س��رمایه گذاری در سیستان وبلوچس��تان 
باش��یم، تصریح کرد: یکی از دلایل سرمایه گذاری 
نکردن در این استان، فراهم نبودن زیرساخت های 
نرم افزاری و س��خت افزاری در یک منطقه اس��ت. 
از این رو نهادها و س��ازمان های مختلف اجرایی از 
جمله صن��دوق بیمه س��رمایه گذاری فعالیت های 
معدن��ی، می توانن��د پش��توانه مناس��بی در کنار 
سرمایه گذاران باش��ند تا با خیال آسوده تر در این 

زمینه سرمایه گذاری کنند.

سخن�آخر���
سیستان وبلوچستان از ظرفیت ها و توانمندی های 
زی��ادی از جمل��ه مرز مش��ترک با افغانس��تان و 
پاکس��تان به ط��ول ی��ک ه��زار و ۲۰۰کیلومتر، 
۳۰۰کیلومتر مرز س��احلی در همس��ایگی دریای 
عمان و دسترسی به آب های آزاد بین المللی خارج 
از تنگه هرمز برخوردار اس��ت که امکان ارتباط با 
کشورهای شرق آسیا، ش��به قاره هند و بازارهای 
افریقایی را برای ایفای نقش موثر در بازرگانی ملی 
و ترانزی��ت خارجی میان اروپا و آس��یای مرکزی 

دارد. 
هزار کیلومتر این اس��تان زیر پوشش مطالعات 
معدنی است و س��هم ۵۰ درصدی صنایع معدنی 
اس��تان از کل صنایع اس��تان نظی��ر کارخانجات 
سیمان، نشان دهنده جایگاه معدن در رشد استان 

و تولید ثروت ملی است.
میانگی��ن تع��داد گواهی کش��ف در ۳۰ س��ال 
گذش��ته تا س��ال ۸۷ حدود ۸.۲ مورد و میانگین 
ذخایر کش��ف شده در ۳۰ س��ال تا سال ۸۷ فقط 
۵.۱۹ میلی��ون تن بوده، در حالی که در ۵ س��ال 
گذشته و از سال ۸۸ تا ۹۲ میانگین گواهی کشف 
صادرشده ۲۱۰ مورد و میانگین ذخیره کشف شده 

در این سال ها ۸۳ میلیون تن بوده است. 
به عبارت دیگر حد فاصل س��ال های ۸۸ تا ۹۲ 
از نظر میانگین تعداد گواهی کش��ف، شاهد رشد 
۶۰۰ درصدی و از نظر میانگین ذخایر کشف شده، 
شاهد رشد ۳۰۰ درصد نسبت به ۳۰ سال گذشته 
بوده ایم. در بخش ذخایر فلزی تا پایان س��ال ۸۷ 
کمت��ر از ۲۰ میلیون تن ماده معدنی شناس��ایی 
ش��ده است که این میزان درحال حاضر به بیش از 

۲۵۰میلیون تن می رسد.

کاهش مراحل استعلام های منابع طبیعی برای صنایع معدنی
در�پنل�تخصصی�همایش�جذب�سرمایه�گذاری�در�استان�سیستان�و�بلوچستان�مطرح�شد

راهکار کاهش تخریب 
معدنکاری را بیابیم

تسهیل در صادرات مواد 
معدنی خراسان جنوبی

نماین��ده خان��ه معدن در جلس��ه ش��ورای معادن 
اس��تانداری خراس��ان جنوب��ی، خط��اب ب��ه جعفر 
سرقینی، معاون معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
گفت: اینجا کمربند امنیتی ایران است. اگر مرز خالی 
از سکنه شود دودش به چشم همه می رود. به گزارش 
روابط عموم��ی خانه معدن ایران، روح الله محمدی به 
بی��ان آمار و ارقام معادن فع��ال و ذخیره های قطعی و 
ظرفیت های بالقوه اس��تان پرداخ��ت و افزود: باوجود 
ظرفیت ه��ای خ��وب در اس��تان، در حوزه اکتش��اف 
معادن، س��ال های گذشته کار سیس��تماتیک انجام 
نش��ده و اکتشافات همواره س��طحی بوده اما در چند 
سال  گذشته با استفاده از ۲ بخش عملیات ژئوفیزیک 
هوایی و هم��کاری بخش خصوصی توانمند که بتواند 
ریسک این کار را بپذیرد، اقداماتی انجام شد. وی با بیان 
اینکه خراسان جنوبی همسایه سیستان وبلوچستان 
و دارای کیلومترها مرز مش��ترک با افغانس��تان است، 
خاطرنش��ان کرد: این استان دالان امنیتی ایران است 
و اگر مرزنش��ینان به دلیل مش��کلات معیشتی مرز را 
ترک کنن��د آس��یب های فراوانی دامن اس��تان های 
همس��ایه و کل کش��ور را خواهد گرفت. نماینده خانه 
معدن، از معاون معدنی وزیر صنعت، معدن و تجارت، 
درخواست کرد نگاه ویژه ای به خراسان جنوبی داشته 
باش��د و دس��ت کم در دریافت حقوق دولتی یا تبصره 
ماده ۲ و ۳ در مرحله صدور پروانه اکتش��اف، معافیت 
مالیاتی صادرات محصولات معدنی خراسان جنوبی یا 
اختصاص یارانه تامین لوازم لجستیکی مصرفی برای 
مع��ادن فعال به حرکت و پویایی تولید در این اس��تان 

کمک کند.

انج��ام هر ن��وع تغیی��ر فیزیک��ی در عرصه های 
مختل��ف مناب��ع طبیع��ی، ممکن اس��ت درصدی 
تخریب در محیط زیس��ت  ایجاد کند. بدون تردید 
اجرای فعالیت های معدنی نیز از این اصل مس��تثنا 
نیس��ت. حال این پرسش مطرح است که آیا کشور 
برای حفظ محیط زیس��ت، باید نیازهای خود را در 
بخش مواد معدنی نادیده بگیرد؟ پاس��خ من به این 
پرس��ش، منفی اس��ت چراکه مع��ادن، منبع مهم 
کس��ب درآمد ملی هس��تند و علاوه بر این ، س��هم 
مهمی در اش��تغالزایی در کش��ور دارن��د. از این رو 
نمی توان به سادگی از کنار آنها گذشت.  من بر این 
باورم کارشناسان زمانی که می خواهند درباره میزان 
تخریب معدنکاری بر محیط زیست اظهار نظر کنند، 
تمام جوان��ب را در نظر بگیرند چراکه نمی توان در 
مجموع منکر فعالیت معدنی ش��د بلکه باید روشی 
را برای بهره برداری از معادن اخذ کرد که کمترین 
خس��ارت را بر محیط زیس��ت و منابع طبیعی وارد 
می کند. با پیش��رفت فناوری توانسته ایم در زمینه 
بهره برداری از منابع طبیعی، به پیشرفت های قابل 
توجهی دس��ت بیابی��م تا جایی ک��ه می توان گفت 
ش��رایط استخراج از معادن، قابل مقایسه با گذشته 
نیس��ت. در این زمینه تفاهمنامه های قابل توجهی 
بین س��ازمان حفاظت محیط زیس��ت و معدنکاران 
بسته ش��ده و این ۲ گروه با گذش��ت زمان بیشتر 
ت��لاش کردن��د یکدیگ��ر را بپذیرند. بح��ث احیا و 
بازس��ازی معادن در دس��تور کار سازمان جنگل ها، 
مراتع و آبخیزداری کشور قرار گرفته است. بسیاری 
از معدن��داران پذیرفته ان��د که بای��د کارهای احیا 
و بازس��ازی را انج��ام دهند. در بس��یاری از موارد 
مشاهده کرده ایم که معدنکاران اقدام به بوته کاری 
و جنگل کاری می کنند و کارهای آبخیزداری را نیز 
در برنامه ه��ای خود قرار داده اند ک��ه این اقدامات 
س��بب کاهش میزان تخریب معدنکاری در کش��ور 
می شود و تعامل مناسبی بین سازمان و معدنکاری 
در کش��ور ایجاد می کند. به معادن در کش��ور باید 
به عنوان ث��روت ملی و منبع قابل توجه درآمد نگاه 
کرد. از ای��ن رو باید در پی راه��کاری برای کاهش 
خس��ارت ها در هنگام بهره برداری از منابع طبیعی 
باشیم نه اینکه صورت مسئله را پاک و از ادامه روند 

معدنکاری در کشور جلوگیری کنیم.

تورجفتحی
کارشناسمحیطزیستمعدنی

 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اختیارات ش��ورای معادن، 
به زودی به اس��تان ها تفویض می شود و قرار است موضوع از سوی 
مجلس شورای اسلامی به یک قانون دائمی تبدیل شود. به گزارش 
ایرنا، رضا رحمانی، در جلس��ه شورای برنامه ریزی و توسعه استان 
یزد اظهار کرد: هم اکنون کشور درگیر یک جنگ اقتصادی همراه 
با جنگ روانی اس��ت به همین دلی��ل نمی توانیم خیلی از اتفاق ها 
را بازگ��و کنی��م. وی افزود: ب��ا این حال بهترین راه��کار برای حل 
مشکلات این دوره و گذر از آن، همان گونه که رهبر معظم انقلاب 
فرمودند حفظ وضع موجود کارخانه هّا و تولید کش��ور است و باید 

در این مس��یر با جدیت عمل کنیم. وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، تصریح کرد: در این زمینه، مسئولان استانی 
باید ب��ا تهیه بانک اطلاعاتی، مش��کلات و دغدغه های 
مربوط به صنایع را اس��تخراج و نس��بت به رفع بیش از 
پیش آنها با کمک مس��ئولان وزارت مربوط اقدام کنند. 
رحمان��ی با تاکید بر لزوم همکاری بیش��تر نظام بانکی 

با واحدهای صنعتی و تولیدی، افزود: در این ش��رایط، مس��ئولان 
ش��عبه های بانک های عامل باید ب��ا تمام توان از واحدهای در حال 
تولی��د حمای��ت کنند و در عین ح��ال نباید به بده��کاران بانکی، 

تس��هیلات جدید داده ش��ود. وی به ممنوعیت واردات 
ه��زار و ۳۰۰ قل��م کالا به کش��ور و ل��زوم توجه صنایع 
نساجی و تلاش بیش��تر در بخش صادرات خاطرنشان 
کرد: ب��رای وزارت صنعت، معدن و تجارت، فرقی میان 
صنایع خودروسازی و نس��اجی وجود ندارد و تلاش ها 
در راستای حل مش��کل تمام صنایع است. عضو هیات 
دول��ت تدبیر و امید با بیان اینکه هم اکنون توان تولید پوش��اک و 
لوازم خانگی ایران در حد کش��ورهای پیشرفته است، اضافه کرد: با 
وجود این همه توانایی، برخی تولیدات این بخش ها با برند خارجی 

که روی آنها نصب شده در بازار فروخته می شوند. رحمانی در ادامه 
با بیان اینکه برخی اختیارات س��تاد تسهیل وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به اس��تان ها تفویض ش��ده، گفت: بر اساس جهت گیری 
جدی��د وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، از ای��ن پس گردش مالی 
معادن باید در مناطق همجوار باشد. وزیر صنعت، معدن و تجارت 
اضافه کرد: در واقع، تلاش می ش��ود تا اولویت جذب نیروی معادن 
موجود هر منطقه و نیز اس��تقرار حساب های مالی و تدارکات آنها 
در همان منطقه باش��د تا مردم هم آثار مع��ادن را در زندگی خود 

بیشتر ببینند.

واگذاری اختیارات شورای معادن به استان ها 
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روی خط خبر

برگزاری آیین روز جهانی 
تالاب ها در بندر خمیر با 

مشارکت سیمان هرمزگان
با حضور معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیس��ت کش��ور، آیین روز جهانی 
تالاب ه��ا در بن��در خمیر برگزار ش��د. به گزارش 
روابط عمومی و امور بین الملل ش��رکت س��یمان 
هرم��زگان، آیی��ن روز جهان��ی تالاب ه��ا در بندر 
خمیر نخستین شهر تالابی ایران، با حضور معاون 
رئیس جمهوری و رئیس س��ازمان محیط زیست، 
اس��تاندار هرمزگان، نمایندگان مجلس ش��ورای 
اس��امی و تعدادی از سفیران کشورها با مشارکت 
ش��رکت سیمان هرمزگان برگزار شد. در این آیین 
که ش��رکت س��یمان هرمزگان در راس��تای عمل 
به مس��ئولیت های اجتماع��ی و کمک به برگزاری 
هرچ��ه بهتر آیین روز جهانی تالاب ها مش��ارکت 
کرده بود، از فعالان برتر محیط زیس��ت، سمن های 
برتر، محیط بانان برتر و پژوهش��گران حوزه تالاب 
قدردانی ش��د. گفتنی است، تالاب های بین المللی 
هرمزگان شامل خور خوران حد فاصل بندر لافت 
جزی��ره قش��م و بن��در خمیر به ط��ول ۱۰۰هزار 
هکتار، مصب رودخانه های ش��ور، شیرین و میناب 
در ۷۰کیلومتری ش��رق بندرعباس به مس��احت 
۵۴ه��زار هکتار، مص��ب رودخانه های گز و حرا در 
۱۲۰کیلومتری جنوب شرقی بندرعباس و آذینی 
با ۲۸هزار هکتار هم در س��یریک واقع شده است. 
از مزیت های تالاب های بین المللی هرمزگان، واقع 
شدن در مسیر عبور آب های سیابی به دریا یا واقع 
شدن در کنار دریاست که جنگل های حرا و مانگرو 

را درخود جای داده است.

میلگردA ۴ در مجتمع 
فولاد بافق تولید شد

مدیر بهره برداری مجتمع معدنی و صنعت آهن 
و فولاد بافق گفت: به منظور ارتقای سطح رضایت 
مندی و پاسخگویی به نیاز مشتریان، افزایش تنوع 
محصولات و اختصاص سهم بیشتری از بازار، برای 
نخس��تین بار میلگ��رد ۴A در این مجموعه تولید 
ش��د. ب��ه گ��زارش ایرن��ا، محمد حی��دری افزود: 
میلگردهایA ۴ براس��اس اس��تاندارد ملی ایران 
)۳۱۳۲( با عامت مش��خص آج ۵۰۰ و در مبحث 
نهم مقررات س��اختمان در رده S ۵۰۰ با ش��کل 
ظاه��ری آج مرکب تعریف ش��ده که اس��تحکام و 
مقاومت کشش��ی آن بالاتر و نس��بت به میلگرد۳ 
A س��خت تر اس��ت. وی بی��ان ک��رد: در ص��ورت 
اس��تفاده از ای��ن نوع میلگ��رد در پی ها و دال های 
بتنی، عاوه بر اس��تحکام کشش��ی بالا، در مصرف 
میلگرد نیز صرفه جویی خواهد ش��د. این مسئول 
معدن��ی تصریح کرد: هم اکنون در مجتمع معدنی 
و صنعت آهن و فولاد بافق با بهره گیری از فناوری 
روز دنیا و تجربه و دانش نیروهای متخصص، انواع 
میلگردهای س��اده و آجدار در اندازه های مختلف 
به ش��کل ش��اخه تولید می ش��ود و در سال آینده 
به ش��کل کاف نیز عرضه خواهد شد. طرح فولاد 
بافق، یکی از طرح های بزرگ فولادی کشور است 
که در راس��تای قانون اجرای سیاس��ت های کلی 
اصل ۴۴ قانون اساس��ی در س��ال ۱۳۹۰ به بخش 

خصوصی واگذار شد.
 در نخس��تین گام تولی��د محص��ولات فولادی 
مجتم��ع ف��ولاد باف��ق، کارخان��ه ن��ورد میلگرد 
ای��ن مجموع��ه ب��ا بهره  گی��ری از مجهزتری��ن و 
پیشرفته  ترین تجهیزات و فناوری روز اروپا اسفند 
۱۳۹۴ ب��ا ظرفی��ت تولید ۵۵۰ هزار تن در س��ال 
گشایش شد. در سال ۹۵ صدور ۱۰ هزار تن انواع 
میلگرد از این مجتمع به کش��ور عراق برنامه ریزی 

شده بود که به تدریج صادر شد.

صادرات ۱۰۰۰ تن ورق 
فولادی فولاد اکسین 

براس��اس اس��تراتژی های طراحی شده در امور 
فروش و بازاریابی شرکت فولاد اکسین خوزستان 
از جمل��ه نفوذ در بازارهای بین المللی و توس��عه و 
گس��ترش بازارهای صادراتی، کنترل بازار داخل، 
ارزآوری ب��رای تامین قطع��ات یدکی خارجی، در 
س��ال ۱۳۹۷ تمامی تاش ها ب��رای رونق دادن به 
وضعیت صادرات انجام ش��ده و در همین راس��تا 
برای نخس��تین بار ۲۳ بهمن ۹۷ حدود ۱۰۰۰ تن 
ورق فولادی به کش��ورهای همسایه صادر شد. به 
گزارش چیان، پیگیری های لازم و مس��تمر برای 
نهایی کردن توافق همکاری برای سفارش گذاری 
و ارس��ال ماهان��ه حداقل ۲۰۰۰ ت��ن ورق عریض 
ف��ولادی دیگر نیز به بازارهای تجاری کش��ورهای 

همسایه در حال انجام است. 

همزم��ان با دهه فجر مس��عود س��لطانی فر، وزیر ورزش 
و جوان��ان ک��ه به منظور گش��ایش چند طرح ورزش��ی به 
اس��تان اصفهان س��فر کرده بود، به همراه زهرا س��عیدی 
نماینده مردم مبارکه در مجلس ش��ورای اسامی و جمعی 
از مس��ئولان اس��تان، ضمن بازدید از خطوط تولید فولاد 
مبارکه ب��ا مدیرعامل و معاونان ف��ولاد مبارکه راهکارهای 
نقش آفرینی این شرکت در توسعه روزافزون ورزش استان 

را مورد بررسی و تبادل نظر قرار دادند.
ب��ه گ��زارش  از اصفهان، مس��عود س��لطانی فر در 
ای�ن بازدی�د، ضم���ن قدردان�ی از زحم�ات ف�ولاد مبارکه 
گفت: صنای�ع به موازات نقش���ی ک���ه در تولید دارند، در 
مس��ئولیت های اجتماعی نیز ایفای نقش می کنند و یک�ی 
از واحدهای�ی ک�ه در توس���عه ورزش بس�یار موف�ق عم�ل 
ک�رده، ف�ولاد مبارک�ه اس���ت. این بنگاه صنعتی، باش��گاه 
ورزش��ی کاملی دارد که در آن رشته های مختلفی در حال 

فعالیت و افتخارآفرینی هس�تند. 
س���لطانی فر ب�ا اش���اره ب�ه عملک�رد خ���وب تیم ه�ای 
باش���گاه ف�ولاد مبارک�ه س���پاهان در رش�ته های مختلف 

ورزش���ی، از تی���م فوتب�ال ف��ولاد مبارک�ه س���پاهان به 
عن���وان تیم�ی قدرتمن�د ی�اد و اظه���ار ک�رد: ای�ن تی�م 

را بای�د قط�ب س�وم فوتب�ال ای�ران دانس�ت.
 وی ضم�ن اب�راز خرس�ندی از عملک�رد ف�ولاد مبارک�ه 
در توس���عه فضاه�ای ورزش���ی گف���ت: وزارت ورزش و 
جوان�ان به هم�راه ف�ولاد مبارک�ه در کار مش���ترکی ک�ه 
از س��ال ها قب�ل آغ�از کرده ان�د، توانس�تند ورزش�گاه نقش 
جه���ان را ب�ه بهره ب���رداری برس���انند و به تازگی نی�ز با 
برگزاری جلس���ه های مش���ترک دیگر، برخی مش�کات 
باقی مان��ده ت��ا تکمیل نهایی ورزش��گاه را مورد بررس��ی و 

تبادل نظ�ر ق�رار دادن�د. 
وزی�ر ورزش و جوان�ان خاطرنش���ان ک�رد: ب�ا مذاکرات 
انج��ام ش��ده و براس��اس چارچوب های قانون��ی، تکمیل و 
بهره ب��رداری این ورزش���گاه ب��ه مجموعه ف��ولاد مبارکه 

س�پرده خواهد شد.
 وی در بخ���ش پایان�ی س���خنان خ�ود حرک�ت ف�ولاد 
مبارکه به س���مت توس���عه ورزش را ارزش���مند دانست 
و ب���ا تاکی�د ب�ر اهمی���ت توج�ه ب���ه ورزش ه�ای پای�ه 

گف�ت: باش���گاه ف���ولاد مبارک�ه س���پاهان می توان�د ب�ا 
س���رمایه گذاری در ورزش ه���ای پای�ه، ه�م ب�ه توس���عه 

بیش�تر ورزش و ه�م ب�ه افزای�ش درآمدزای�ی برس�د.
 در ای��ن زمین��ه مع���اون اج��رای پروژه ه���ای ف��ولاد 
مبارک�ه تصری�ح ک���رد: از جان�ب وزی�ر ورزش و جوان�ان 
پیش��نهادی مبنی بر واگذاری کل مجموعه ورزشگاه نقش 
جه�ان ب�ه ش���رکت ف�ولاد مبارک�ه مط�رح ش���د و فولاد 
مبارکه با رویکرد ارائه خدمت بیش��تر به جوانان ورزش�کار 
و عاقه من�د ب�ه ورزش اس���تان، بررس���ی این پیش�نهاد 
را در دس���تور کار خ�ود ق�رار داده اس���ت ت���ا ب�ا لحاظ 
 کردن نیازه��ای لازم، نظر قطعی خود را در این باره اع�ام 

کند.
 احم�د س�عیدبخش در بخ�ش دیگ�ری از س�خنان خود 
درباره کارهای باقی مانده طبقه دوم ورزشگاه نقش جه�ان 
اف�زود: از جان�ب وزارت ورزش و جوانان پیش���نهاد ش���د 
ک���ه ب�ا کم�ک و حمای�ت مال�ی ش���رکت فولاد مبارکه و 
ب�ا اضافه ش�دن به سال های کاربری متناس�ب با مبلغ های 
هزینه ش���ده، طبقه دوم در اسرع وق�ت تکمی�ل و م�ورد 

بهره ب�رداری ق�رار گیرد. وی در بخش پایانی س�خنان خود 
با تاکید بر اینکه س��اخت و تکمی�ل جاده ه�ای دسترس�ی 
و حلق���ه پیرامون���ی ورزش���گاه نقش جه�ان از س���وی 
ش���رکت ف�ولاد مبارک�ه در دس���ت اق�دام اس�ت، گف�ت: 
رف�ع مش�کات به وجودآمده ب�رای باش�گاه ف�ولاد مبارکه 
س��پاهان به دلی��ل بیمه نبودن ورزش��گاه و ارائ��ه قرارداد 
استادیوم فوتبال از طرف شرکت توسعه و نگهداری اماک�ن 
ورزش���ی از دیگر مباحثی بود ک�ه در ای�ن دیدار ب�ر آنه�ا 

تاکید ش�د.

وزیر ورزش و جوانان:
فولاد مبارکه در توسعه ورزش بسیار موفق عمل کرده است

گروهمعدن:
و  عملک��رد  دس��تاوردها،  بررس��ی  نشس��ت 
مش��کات ذوب آهن اصفهان ب��ا حضور محمد 
ش��ریعتمداری وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
و هیات همراه، عباس رضایی اس��تاندار اصفهان، 
جمعی از مس��ئولان هلدینگ شستا و مسئولان 
 ذوب آه��ن اصفه��ان در ای��ن اس��تان برگ��زار 

شد.
محم��د  اصفه��ان،  از  گ��زارش   ب��ه 
ش��ریعتمداری در ای��ن نشس��ت عن��وان کرد: 
بس��یار عاقه مند ب��ودم که با حض��ور در ذوب 
آهن اصفهان مادر صنعت فولاد کش��ور، قدردان 
زحمت های تاش��گران این شرکت باشم اما در 
نخس��تین فرصت در بین تاشگران این شرکت 

حاضر خواهم شد. 
وی اف��زود: ایجاد ذوب آه��ن اصفهان یکی از 
مهم ترین ابعاد توسعه کشور را که بخش صنعت 
اس��ت، رقم زده و در رش��د ظرفیت تولید فولاد 
کشور که امروز به ۲۵ میلیون تن رسیده، نقش 

مهمی ایفا کرده است. 
وزی��ر تع��اون، کار و رفاه اجتماع��ی، افزایش 
بهره وری نیروی انس��انی، ایجاد امنیت شغلی و 
صیانت از نیروی انس��انی را بس��یار مهم دانست 
که در مجموع موجب افزایش ارزش افزوده برای 

سازمان می شود.
 این مقام مس��ئول از ذوب آه��ن اصفهان به 
دلیل کاهش ۳۵درصدی در مصرف آب قدردانی 
و تصری��ح ک��رد: ای��ن مجتمع ب��زرگ صنعتی 

پیش��گام اس��تفاده بهین��ه و بازچرخانی آب در 
صنعت کش��ور است. ش��ریعتمداری با اشاره به 
مش��کات ذوب آهن در تامین مواد اولیه گفت: 
این مجتم��ع بزرگ صنعتی در راه اندازی معادن 
کشور نقش مهمی ایفا کرده و هم اکنون هم آرم 
آن در بس��یاری از معادن می درخش��د اما امروز 
با مشکاتی مواجه اس��ت که برای حل آن باید 
اقدامات لازم در حوزه مدیریت و مالکیت معادن 

انجام شود.
ب�رای��� لازم� آمادگ�ی� اس�تانداری�

هرگونه�حمایت�از�ذوب�آهن�را�دارد
همچنی��ن عباس رضای��ی اس��تاندار اصفهان 
در این نشس��ت، تاش��گران ذوب آهن اصفهان 
را س��رمایه ای ارزش��مند برای نظ��ام جمهوری 
اسامی دانست و گفت: یکی از پروژه های مهمی 
که می توان با ری��ل تولیدی ذوب آهن به انجام 
رس��اند و ارزش بسیاری نیز برای استان اصفهان 
و صنایع این اس��تان دارد، پروژه قطار ش��هری 
از اصفهان به س��مت غرب اس��تان است که آثار 

زیست محیطی بسیاری دارد. 
اس��تاندار اصفهان با اش��اره به مشکات ذوب 
آه��ن در تامین مواد اولیه عن��وان کرد: اقدامات 
مختلفی برای حل این مش��کل در دس��ت انجام 
است. پروژه دوبانده شدن راه آهن بافق-اصفهان 
که ردیف بودجه نی��ز دارد، می تواند در این امر 
موثر باشد و هزینه های ذوب آهن را نیز کاهش 

دهد. 
وی در ادامه اهتمام این ش��رکت برای کاهش 
۳۵درص��دی مص��رف آب را شایس��ته قدردانی 
دانس��ت و گفت: رس��یدگی به مش��کات ذوب 
آهن اصفهان اهمیت خاصی دارد و اس��تانداری 
آمادگ��ی لازم برای هرگونه حمایت از این واحد 

صنعتی را دارد.
تفاهمنامه��6.5میلیون�تن�سنگ�آهن���

برای�ذوب�آهن
مدیرعام��ل  رضوانی ف��ر  محم��د  همچنی��ن 
هلدینگ شستا در این نشست از ایجاد یک میز 
تخصصی و کارگروه مس��تمر برای رس��یدگی به 

مش��کات ذوب آهن اصفه��ان خبر داد و گفت: 
هم اکنون اقدام��ات خوبی برای تهاتر بدهی های 
این ش��رکت انجام شده است که تداوم دارد. وی 
افزود: درجهت حمایت از س��هام این ش��رکت، 
مناب��ع حاصل از دارایی ذوب آه��ن اصفهان در 

جهت افزایش سرمایه به کار گرفته می شود.
 مدیرعامل هلدینگ شستا افزود: برای تامین 
مواد اولیه ذوب آهن، تفاهمنامه در دس��ت امضا 
اس��ت ت��ا ۶.۵ میلی��ون تن س��نگ آه��ن برای 
این ش��رکت تامین ش��ود. رضوانی ف��ر در پایان 
ابراز امی��دواری کرد که با هم��کاری و حمایت 
مس��ئولان، این ش��رکت به روزه��ای اوج خود 

بازگردد.
ظرفی�ت�ذوب�آه�ن��4میلی�ون�تن���

در�سال
در این نشست احمد زمانی مدیرعامل شرکت 
صدرتامین عنوان کرد: ذوب آهن اصفهان اگرچه 
در اصفهان است اما تاثیرات و اهمیت ملی دارد 
و مش��کات و مسائل آن هم در سطح ملی قابل 

تحلیل است.
زمان��ی در ادامه اف��زود: ذوب آهن اصفهان با 
امکان��ات کنونی خود قادر ب��ه تولید ۴ میلیون 
تن فولاد در س��ال است که هم اکنون این مقدار 
تولید ندارد. از این رو تاش ما این اس��ت که این 
ظرفیت محقق ش��ود تا مش��کات این مجموعه 

کاهش یابد.
مدیرعامل ش��رکت صدرتامی��ن تصریح کرد: 
برخی خصوصی س��ازی ها غیرکارشناسی بود که 

متاس��فانه بخش مهمی از این آس��یب ها متوجه 
ذوب آهن اصفهان بود و باعث ش��د این شرکت 

امروز با مشکل تامین مواد اولیه مواجه باشد.
زمان��ی گف��ت: ذوب آهن اصفهان باید س��هم 
بیش��تری در صنعت فولاد کش��ور داشته باشد. 
در این راس��تا با ریس��ک پذیری بالا به دنبال این 
افزایش س��هم هس��تیم و امید است این صنعت 
ملی به ویژه در امر تولید، ش��کوفاتر از گذش��ته 

شود.
بخش�دوم�ریل��UIC�60ذوب�آهن���

آماده�تحویل�به�بازار
از  نی��ز  اصفه��ان  آه��ن  ذوب  مدیرعام��ل 
دستاوردهای اخیر این شرکت خبر داد و گفت: 
همزم��ان با دهه فجر پیروزی انقاب اس��امی، 
تاش��گران ذوب آه��ن اصفه��ان موفقیت های 
خوبی حاص��ل کرده ان��د که خب��ر آن به زودی 
منتش��ر می ش��ود. منصور ی��زدی زاده در ادامه 
خاطرنش��ان کرد: هم اکنون بخ��ش دوم ریل۶۰ 
UICذوب آه��ن اصفهان ب��رای تحویل به بازار 
آماده اس��ت و قراردادهایی نیز برای تحویل ریل 
منعقد شده است. وی گفت: این شرکت امروز با 
توان و دانش تاش��گران خود قادر به تولید انواع 
ریل مورد نیاز کشور است. مدیرعامل ذوب آهن 
اصفهان تصری��ح کرد: ذوب آهن اصفهان تنها با 
۵۵درصد ظرفیت خ��ود کار می کند که این امر 
ناش��ی از مش��کل تامین مواد اولیه است و برای 
حل این مش��کل به حمایت دولت نیاز داریم که 

اقدامات خوبی نیز در حال انجام است.

ذوب آهن اصفهان، پیشگام استفاده بهینه آب در صنعت کشور
وزیر�تعاون،�کار�و�رفاه�اجتماعی�در�اصفهان�عنوان�کرد

دبیر انجمن صنفی صنعت س��یمان عنوان کرد: پیگیر 
صادرات س��یمان ب��ه س��وریه از طریق س��وآپ با عراق 

هستیم که امیدواریم این کار به نتیجه برسد.
ب��ه گزارش بورس نیوز، عبدالرضا ش��یخان دبیر انجمن 
صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان درب��اره آمار تولید و 
فروش صنعت س��یمان در ۱۰ ماهه نخس��ت س��ال بیان 
ک��رد: در ۱۰ ماهه امس��ال ۵۳ میلی��ون و ۲۰۶ هزار تن 
کلینکر در کشور تولید شده که ۵.۷ درصد بیش از حجم 

تولید مدت مشابه سال قبل بوده است. 

ش��یخان در ادامه خاطرنشان کرد: در همین مدت ۴۵ 
میلیون و ۸۴۰ هزار تن س��یمان تولید ش��ده که نسبت 
به دوره مش��ابه قبل، ۱.۳ درصد کاهش داشته است. در 
۱۰ ماهه در مجموع ۹ میلیون و ۷۷۲ هزار تن س��یمان 
و کلینکر )۴ میلیون و ۹۱۸ هزار تن کلینکر و ۴ میلیون 
و ۸۵۳ هزار تن س��یمان( روانه بازارهای صادراتی ش��ده 
که نس��بت به مدت مشابه س��ال قبل تقریبا ۰.۶ درصد 

کاهش داشته است.
وی همچنین درباره افزایش حجم تولید کلینکر عنوان 

ک��رد: دلیل افزایش حج��م تولید کلینک��ر، قطعی گاز و 
توقف تولید در سال های قبل بوده و شرکت های سیمانی 
به سبب جلوگیری از بروز اختال در روند تولید و عرضه 
در فصل زمس��تان، حجم تولی��د کلینکر خود را مقداری 

افزایش داده اند. 
وی افزود: چنانچ��ه الزام به ارائه پیمان س��پاری ارزی 
برای صادرات به عراق و افغانستان برطرف شود، می توان 

به افزایش صادرات در اسفندماه خوش بین بود.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان در رابطه 

با ص��ادرات به س��وریه اظهار کرد: در ماه های گذش��ته، 
مذاک��رات و جلس��ه هایی پیرام��ون صادرات س��یمان به 

سوریه برگزار شد. 
ش��یخان گفت: تقاضای س��یمان در بازار سوریه وجود 
دارد؛ ولی با توجه به افزایش هزینه حمل دریایی پس از 
اعمال تحریم های اخیر امریکا، صادرات سیمان به سوریه 
چن��دان توجی��ه ندارد. ب��ه همین علت پیگی��ر صادرات 
س��یمان به س��وریه از طریق س��وآپ با عراق هستیم که 

امیدواریم به نتیجه برسد.

پیگیری صادرات سیمان به سوریه از طریق سوآپ با عراق

UIC ۶۰منصور یزدی زاده: هم اکنون بخش دوم ریل
ذوب آهن اصفهان برای تحویل به بازار آماده است و 
قراردادهایی نیز برای تحویل ریل منعقد شده است. 

این شرکت امروز با توان و دانش تلاشگران خود قادر 
به تولید انواع ریل مورد نیاز کشور است



صنایع معدنی فلزی

شنبه
27بهمن1397
10جمادیالثانی1440
16فوریه2019
شماره115 سالاول

یادداشت

خبر

نماینده مردم رفس��نجان و انار در مجلس ش��ورای اسلامی 
گفت: در راس��تای اس��تفاده از ظرفیت های منطقه و تقویت 
اقتصادی رفس��نجان با تلاش های انجام شده از سال گذشته، 
تم��ام خریده��ای صنعتی مجتم��ع مس سرچش��مه از این 

شهرستان انجام می شود که کار ارزنده ای است. 
به گزارش مس پرس، احمد انارکی محمدی با اعلام این خبر 
اظهار کرد: مجتمع مس سرچش��مه در س��ال هزاران میلیارد 

تومان خرید دارد که کمتر از یک میلیارد تومان آن در س��ال 
از رفس��نجان خریداری می ش��ود ولی امروز به برکت تقاضا و 
همراهی مردم و تولیدکنندگان، از س��ال گذشته مایحتاجش 

را از داخل شهرستان رفسنجان تامین می کند. 
انارکی محم��دی تصری��ح کرد: در منطقه وی��ژه اقتصادی، 
۱۵۰۰ هکت��ار زمین به منظور اجرای زیرس��اخت های صنایع 
پایین دس��تی م��س اختص��اص  یافته اس��ت که ب��ا توجه به 

فرمایشات رهبر معظم انقلاب مبنی بر استفاده از ظرفیت های 
منطقه برای ایجاد اقتصاد مقاومتی، این زیرس��اخت ها فرصت  
خوب��ی برای اصناف، بازاری��ان و تولیدکنندگان خوبی که در 

رفسنجان داریم، مهیا می کند.
 وی ادام��ه داد: س��اخت کارخان��ه تولید اسیدس��ولفوریک 
مس یکی از دغدغه های مردم منطقه اس��ت که باعث کاهش 
آلایندگی می ش��ود، از این رو با تغیی��ر فناوری کارخانه ذوب 

مجتمع مس سرچشمه،  کارخانه تولید اسید سولفوریک مس 
نیز تا پایان امسال راه اندازی خواهد شد. 

انارکی محم��دی تصری��ح کرد: با راه اندازی کارخانه اس��ید 
سولفوریک علاوه بر از بین رفتن آلاینده ها، اسید و محصولات 
جانب��ی آن مانن��د ک��ود ش��یمیایی در باغ ه��ای پس��ته نیز 
مورداس��تفاده قرار می گیرد و موجب بهبود فضای کشاورزی 

خواهد شد.

تمامخریدهایصنعتیمجتمعمسسرچشمهازرفسنجانانجاممیشود

 سارااصغری: 
ش��رکت صنای��ع ورق ه��ای پوش��ش دار تاراز 
چهارمحال، تنه��ا تولیدکنن��ده ورق گالوانیزه و 
گاوالوم در ایران اس��ت. این شرکت قصد دارد با 
بومی س��ازی ورق آلومینایز که در خودروسازی و 
صنایع خانگی کاربرد دارد، از خروج ۱۰۰ میلیون 
یورو ارز پیشگیری کند. البته این شرکت با توجه 
به مش��کلات ارزی پیش آمده در امسال به مدت 

۳.۵ماه قادر به تولید نبوده است.
درباره ش��رکت تاراز و برنامه های این ش��رکت 
ب��ازار،  این روزه��ای  مش��کلات  همچنی��ن  و 
روزگارمعدن با مجید رضاپور، مدیرعامل شرکت 
صنایع ورق های پوش��ش دار تاراز چهارمحال به 

گفت وگو نشسته  که در ادامه می آید. 
ش�رکتت�ارازباچ�همی�زانظرفیت�

مشغولفعالیتاست؟
با توجه به کمبود مواد اولیه شرکت تاراز هنوز 
قادر نش��ده  به ظرفیت اس��می خود برس��د و با 
۵۰درصد ظرفیت مشغول تولید است. با توجه به 
اتفاق هایی که در ابتدای س��ال رخ داد و افزایش 
نرخ ارز، پیش بینی می شد بازار خوبی را پیش رو 
داشته باشیم اما به دلیل شیوه نامه هایی که صادر 
ش��د، بازار ما با مش��کل روبه رو ش��د. از آنجا که 
تامین مواد اولیه را از طریق شرکت فولاد مبارکه 
و به روش مچینگ )کش��ف نرخ در بورس کالا( 
انج��ام می دادیم، با توجه ب��ه اینکه ظرفیت ورق 
س��رد مجتمع فولاد مبارکه به حدی نیس��ت که 
جوابگوی نیاز ما باش��د، از ای��ن رو با کمبود مواد 

اولیه روبه رو هستیم. 
آیابرایتامینمواداولیهوارداتانجام�

میدهید؟
بخش زی��اد مواد اولی��ه واحد ت��اراز از طریق 
ش��رکت ف��ولاد مبارکه تامین می ش��ود، البته تا 
پیش از این نیز از طریق کشورهایی چون چین و 
روس��یه واردات انجام می شد اما از ابتدای امسال 
با توجه ب��ه جهش ن��رخ ارز و اختصاص نیافتن 
ارز به واردات با مش��کل تامین مواد اولیه روبه رو 
ش��ده ایم. از این رو میزان تولی��د را از حد نصاب 

تعریف شده کاهش داده ایم. 
محصولشماتاچهاندازهبهنیازداخل�

وصادراتاختصاصمییابد؟
در س��ال حدود یک میلی��ون و ۱۵۰ هزار تن 
ورق گالوانیزه تولید می شود، درحالی که مصرف 
کش��ور به ۹۰۰ هزار تا یک میلیون تن می رسد 
یعنی بالای ۳۰درص��د از حجم تولید باید صادر 

شود. 
آی�اط�رحتوس�عهایدردس�تاقدام�

دارید؟
خطوط ش��رکت تاراز به گونه ای طراحی ش��ده 
که دو محصول گالوانیزه و گالوالوم تولید می کند 
ام��ا پس از اینک��ه یک واحدی ش��روع به تولید 

گالوالوم کرد، ش��رکت تاراز از تولید آن منصرف 
ش��ده و ب��ه س��مت تولی��د ورق آلومینایز پیش 
رفته اس��ت. ورق آلومینایز متشکل از ۹۷درصد 
آلومینیوم و ۳درصد س��یلیس است که در لوازم 
خانگی برودت��ی و حرارت��ی و تجهیزات صنعت 
خودروسازی کاربرد دارد که وارداتی بوده و سال 
گذش��ته حدود ۱۰۰هزار تن از کره جنوبی وارد 
ش��ده اس��ت.  برای این خط برخی تجهیزات را 
آماده داریم و قرار است برخی تجهیزات دیگر در 
ادامه اضافه شود که قرارداد و بحث تامین اعتبار 
آن منعقد ش��ده اس��ت و حدود ۸ ماه دیگر این 
تولید را در داخل کش��ور خواهیم داشت و کشور 

را در واردات آن بی نیاز خواهیم کرد. 
م�واداولی�هتولی�دورقآلومینای�زدر�

داخلقابلتامیناست؟
بله. م��واد اولی��ه آن به طور کام��ل در داخل 
موجود است و نیاز به واردات مواد اولیه ای ندارد. 
البته واردات ورق آلومینایز از چند ماه گذش��ته 
به دلیل تحریم ها انجام نش��ده اس��ت. امیدواریم 
بتوانیم به تولید انبوه برسیم و نیاز خودروسازان 

داخلی را برطرف کنیم. 
آی�اازابتدایامس�القادرب�هتولیدبا�

توجهبهظرفیتخودبودهاید؟
از ابتدای امس��ال با چند موضوع درگیر شدیم 
که در رون��د تولید ما اختلال ایج��اد کرد، یکی 
ش��یوه نامه هایی بود که از س��وی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت صادر ش��د و س��بب شد ما قادر 
نشویم با تمام ظرفیت خود تولید داشته باشیم و 
حدود ۲ ماه قادر به تامین ورق ورودی نشدیم و 
ماهی حدود ۱۵ هزار تن که در مجموع ۳۰ هزار 

تن می ش��ود، دیگر قادر به تامین ورق نشدیم. با 
توجه به شرایط بازار که مناسب نبود ما نیز قادر 

به تامین و تولید نشدیم. 
مش��کل دیگری که از ابتدای امس��ال رخ داد، 
اعتصاب کامیون دارها بود که س��امانه حمل ونقل 
کش��ور را مخت��ل کرد و به م��دت ۵۰ روز در ۲ 
مرحله تولید را دچار مش��کل کرد که نه قادر به 
حمل مواد اولیه به کارخانه و نه عرضه محصولات 
به بازار ش��دیم. از این رو با توجه به این ش��رایط 
نزدی��ک به ۳.۵ماه تولید نداش��تیم و با توجه به 
بودجه  ای که پیش بینی شده بود، توانستیم ۱۸۰ 
هزار تن تولید کنیم که میزان ظرفیت اس��می را 

تا آخر سال محقق نخواهد کرد.
چهاندازهصادراتداشتهاید؟�

در زمینه صادرات نه تنها واحد ما بلکه مشکلی 
که بیش��تر تولیدکنندگان با آن روبه رو ش��دند، 
شیوهنامه های ارزی بود که امسال برای صادرات 
وضع شد. تعهد بازگشت ارزی سبب شد بازارهای 
صادراتی که روی آنها خوب کار کرده بودیم را از 
دس��ت بدهیم. در ۴ ماه ابتدای امسال حدود ۲۵ 
هزار تن صادرات داش��تیم که در ۳ ماه گذش��ته 
صادرات ما دچار توقف و افت ش��د و این تنها به 
این دلیل روی داد که بخش��نامه ای صادر شد و 
صادرکنندگان ارز خ��ود را به نرخ ارز نیمایی به 
دولت بازگردانند که این صادرات دیگر به صرفه 
نخواهد بود. درحال حاضر با توجه به این شرایط 
راهی جز بحث صرافی و انتقال چمدانی برای ارز 
باقی نخواه��د ماند که اگر بخواهیم به این روش 
صادرات انجام بدهی��م خطرات خود را به همراه 
خواهد داشت. بنابراین می طلبد دست اندرکاران 

یا بانک مرکزی یا وزارت صنعت، معدن و تجارت 
نسبت به سروس��امان دادن به وضعیت صادراتی 
در کش��ور اقدام کنند. با این شیوه نامه بازگشت 
ارز، بازار عراق را از ابتدای امسال تا آخر مهر که 
قادر شده بودیم به دست آوریم، در ۳ ماه گذشته 
از دس��ت دادیم و در عمل بازار را به ترکیه ای ها 

واگذار کردیم. 
آی�ابرنامهیامذاکرهایبرایدردس�ت�

گرفتنبازارسوریهندارید؟
بازار س��وریه مانند عراق اس��ت و ای��ن اواخر 
مذاکره های��ی داش��ته ایم ک��ه ۲۵۰۰ ت��ن ورق 
گالوانیزه به س��وریه صادر کنی��م اما موضوع این 
اس��ت که همین صادرات نیز مشمول شیوه نامه 
بازگش��ت ارز صادراتی می شود. تا زمانی که نرخ 
ارز ثبات نداش��ته باش��د و به ن��رخ واقعی عرضه 
نش��ود، تولیدکنن��دگان تمای��ل کمت��ری برای 

صادرات از خود نشان می دهند. 
چ�هپیش�نهادیب�رایح�لموض�وع�

صادراتوبازگش�تارزآنمیت�وانارائه
کرد؟

مش��کلی برای صادرات نخواهد بود، اگر بانک 
مرک��زی چن��د صرافی که م��ورد اعتم��اد خود 
آنهاس��ت را به ما معرفی کنند و ما نیز از طریق 
صراف ها صادرات مان را انجام دهیم و  اگر تاییدیه 
صراف ها تضمین کننده بازگش��ت ارز صادراتی ما 
به داخل کش��ور باش��د، بعدها خیانت در امانت 
تلقی نمی ش��ود. موضوع این است که صادرات را 
به نرخ واقعی از صادرکننده خریداری نمی کنند 
چراکه از یک س��و هیچ تولیدکننده ای ارز نیمایی 
دریافت نمی کند اما صادرکننده باید ارز صادراتی 

خود را به به��ای ارز نیمایی تحویل دولت بدهد 
و این نمی تواند برای تولیدکننده به صرفه باش��د. 
بنابراین به دلیل تفاوت بالای ارز نیمایی و واقعی 
صادرات دیگر صرفه ندارد. از این رو می طلبد که 

این موضوع هرچه سریع تر تعیین تکلیف شود. 
موض��وع دیگ��ر در زمینه صادرات ش��یوه نامه 
جدید است که کارت های بازرگانی تا سقف یک 
میلیون یورو معاف از بازگش��ت ارزی هس��تند و 
این بخشنامه بزرگ ترین خطر برای ارز به کشور 
به ش��مار می رود. به هرحال هر تولیدکننده ای که 
صادرات دارد، می تواند به اندازه کارکنانش کارت 
بازرگان��ی دریافت کند و تا س��قف یک میلیون 
یورو با هر کارتی ص��ادرات انجام بدهد و متعهد 
به بازگش��ت ارز نباش��د و این موض��وع می تواند 
س��بب فس��اد  ش��ود.  بنابراین اگر در کل چند 
تصمیم گرفته ش��ود می توان ب��ازار صادرات را تا 
حدی سروس��امان بخشید؛ یکی معرفی صراف ها 
از طری��ق بانک مرکزی، دوم قیمت گذاری واقعی 
ارز و سوم بحث جلوگیری از معافیت کارت های 
بازرگان��ی زی��ر یک میلی��ون یوروی��ی. اگر این 
تصمیم ها گرفته ش��ود در یک مقطع کوتاهی با 
یک جهش بزرگ صادراتی روبه رو خواهیم ش��د 

که منافع آن به کشور بازمی گردد. 
سخنپایانی...�

خواه��ش داری��م اگ��ر تصمیمی از س��وی هر 
سازمانی گرفته ش��ود، از صنف های تولیدکننده 
نیز نظرخواهی کنند و از تشکل ها دعوت به عمل 
 آی��د تا در کنار سیاس��ت گذاران و در کنار بانک 
مرک��زی یک تصمیم کامل و جامع گرفته ش��ود 

که همه جوانب کار دیده شود.

قوانین صادرات را محدود کرده است
مدیرعامل شرکت تاراز چهارمحال  در گفت وگو با روزگار معدن: 

بازاریآرامامامبهم

هر التهابی را پایانی اس��ت. به ط��ور معمول و 
بنا ب��ر تجربه، التهابات بازار در طول س��ال از ۲ 
تا ۳ روز بیش��تر نمی شود، علت طولانی تر شدن 
التهابات این بار به دلیل ورود تقاضای شب عید و 
پیش خرید های نیاز اسفند و فروردین و حتی در 
مواردی اردیبهش��ت سال آینده بود. این موضوع 
را ب��ه عین��ه در نقطه فروش در مواردی ش��اهد 
بودیم و درواق��ع تقاضای حداق��ل ۲ ماه آینده، 
همان طور که بارها عنوان شد پیشخور شده است. 
اکنون بیشتر انبارها پروپیمان و دست بنکدار 
نی��ز حداقل یکی دو حواله آم��اده تزریق به بازار 

است.
اینکه گفته می ش��ود تقاض��ای موثر فروکش 
کرده اس��ت، درواقع برای نرخ ه��ای کنونی بازار 
خارج از بورس کالا تقاضای موثری نیست ولی از 
آنجایی که غول نقدینگی در کشور همیشه آماده 
به تخریب است، اگر بازهم میلگرد آجدار ۳۲۰۰ 
تومانی در بورس کالا عرضه شود، بدون شک این 
غ��ول باز هم پرقدرت و با ول��ع زیاد پا به میدان 
خواهد گذاش��ت چراک��ه برای س��فته بازان این 
اخت��لاف ۱۰۰۰ تومانی نرخ پای��ه بورس با نرخ 
بازار، هرطورکه حس��اب کنی��د، حداقل از لحاظ 
روانی توجیه خرید دارد، به ویژه اینکه این روزها 
محدودی��ت خرید از ب��ورس کالا برای محصول 
نهای��ی هم به حداقل ممک��ن کاهش پیدا کرده 

است.
اما این پایان ماجرا نیست، هر چقدر خریدهای 
داخلی بیش��تر و با حجم نامتناس��بی نسبت به 
خروج��ی مصرفی واقعی، وارد بورس کالا ش��ود 
همین خریدها با قدرت بیشتری دوباره از سوی 
س��فته بازان به بازار تزریق خواهد ش��د، درواقع 
کلیات مس��ئله که »محدودیت ص��ادرات متاثر 
از تحری��م« و »تقاضای مصرفی ضعیف داخلی« 
است، همچنان بدون راه حل اساسی به قوت خود 

باقی مانده است. 
در ادام��ه نقش��ه راه پیش رو، به نظر می رس��د 
فولادس��ازان تم��ام تلاش خود ب��رای حفظ این 
س��طوح قیمت��ی ب��ه کار ببندند ام��ا در نهایت 
این تقاض��ای مصرفی واقعی اس��ت که همراه با 
متغیره��ای بنیادین اثر گذار بر بازار ش��امل نرخ 
حوال��ه دلار نیمایی و س��مت و س��وی نرخ های 

جهانی روند آینده بازار را تعیین می کنند. 
در ای��ن می��ان بدیه��ی اس��ت، مصوب��ات و 
شیوه نامه های دولتی نیز نقش بسزایی در تنظیم 
روابط ای��ن متغیرها و میزان اثرگ��ذاری آنها در 
رویارویی با بازار داخلی ایفا کرده و نقش آفرینی 

می کنند.

کلنگزنیساخت
بزرگترینکارخانهفولاد
بخشخصوصیکشور

درهشترود

کلنگ ساخت بزرگ ترین کارخانه فولاد بخش 
خصوصی کش��ور در هش��ترود به زمین زده شد. 
به گزارش باش��گاه خبرنگارن جوان، محمدرضا 
ب��رای  آذربایجان ش��رقی  پورمحمدی،اس��تاندار 
گش��ایش و کلنگ زنی پروژه ه��ای مختلف وارد 

هشترود شد.
ای��ن زمین در ۱۰۰ ه��زار مترمربع و با حجم 
س��رمایه گذاری ۱۱۰۰ میلیارد تومان و با میزان 
اشتغال زایی ۳۵۰ نفر به  طور مستقیم و ۳۵۰ نفر 
به  طور غیرمس��تقیم و با زمان اتمام کار س��اخت 
و تولید ۲س��اله و با ظرفیت تولید هرس��ال یک 

میلیون تن به بهره برداری رسید.

محمداصفهانی
کارشناسبازارفولاد

بررس��ی عملکرد ۱۰ ماهه ۳ واحد بزرگ تولیدی شمش 
آلومینیوم کشور نش��ان می دهد، مجموع تولید آنها در این 
مدت به بیش از ۲۶۷ هزار تن رس��یده که نس��بت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد ۵درصدی دارد. به گزارش ایرنا، بر 
پایه جدول های آماری کارخانه های ایرالکو)اراک( و هرمزال 
و المهدی )بندرعباس( تولید ش��مش دی ماه س��ال جاری 
آنها در مجموع افزون بر ۱۸ هزار تن ش��د که در مقایس��ه 
با دی ۹۶ رش��د ۳۸درصدی دارد. سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( آمار تولید ش��مش 

آلومینیوم )خال��ص( را در ۳ واحد تولیدی ایرالکو، المهدی 
و هرمزال در ۹ ماه س��ال جاری ۲۲۸ هزار و ۳۱۴ تن اعلام 
کرد که بیش از ۴۸درصد آن س��هم ایرالکو است. بررسی ها 
بیانگر آن اس��ت که میانگین رشد سالانه مصرف آلومینیوم 
در جهان ۶ درصد و رشد سالانه مصرف آلومینیوم در ایران 
۱۲درصد برآورد ش��ده اس��ت. بر پایه آمار تجارت خارجی، 
بخش معدن و صنایع معدنی ایران در ۹ ماه امسال، صادرات 
زنجی��ره آلومینیوم و محصولات آن به وزن ۷۵ هزار و ۴۵۵ 
ت��ن و ارزش آن ۱۴۵ میلی��ون و ۷۰۰ ه��زار دلار بود که از 

نظر وزن و ارزش نس��بت به دوره مش��ابه س��ال گذشته به 
ترتیب ۴۷ و ۴۳درصد کاهش نشان می دهد. انتظار می رود 
میزان تولید آلومینیوم ایران در پایان امسال به سطح ۳۸۵ 
هزار تن افزایش یابد، درحالی که س��ال گذش��ته ۳۳۷ هزار 
تن ثبت ش��د. پیش ت��ر ایمیدرو اعلام کرده ب��ود که میزان 
س��رمایه گذاری موردنیاز ب��رای طرح های توس��عه زنجیره 
آلومینی��وم ۱۱ میلیارد دلار اس��ت ک��ه ۲۱.۵درصد از کل 
س��رمایه گذاری موردنیاز بخش معدن و صنایع معدنی را تا 
اف��ق ۱۴۰۴ دربرمی گیرد. همچنین تولی��د پودر آلومینا در 

دی امس��ال به بیش از ۲۰ هزار و ۷۰۰ تن رسید که نسبت 
به ماه مشابه در سال ۹۶ یک درصد افزایش داشت؛ عملکرد 
۱۰ ماه امسال نیز در زمینه پودر آلومینا دستیابی به بیش از 
۱۹۵ هزار و ۹۰۰ تن را به دنبال داشت که در مقایسه با دوره 
مشابه سال گذشته رشد ۳درصدی را ثبت کرد. روند تولید 
آلومینا از س��ال ۱۳۸۱ )آغاز تولید آلومینا در ایران( تا سال 
گذشته نش��ان می دهد تولید این محصول از ۱۰۲ هزار تن 
در آغاز به ۲۴۰ هزار تن در سال ۹۶ افزایش یافت که رشد 

بیش از ۲ برابری تولید این ماده معدنی را نشان می دهد.

تولیدشمشآلومینیومدر۱۰ماهازمرز۲۶۷هزارتنگذشت

توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

لیکای اصل ، با حمل ۲۰۴۰ ۱۵×۲۰×۵۰ بلوک لیکا ۱۵

لیکای اصل ، با حمل ۲۵۰۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک لیکا ۲۰

درجه۱، بدون حمل ۵۶۰ ۷×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۷

درجه ۱، سبک، بدون  حمل ۹۰۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

درجه۱، سنگین ، بدون  حمل ۶۶۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

نرخانواعسیمانوپودرسنگنرخانواعبلوکسیمانی
توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

بدون حمل ۱۸۰۰ کیسه پودر سنگ  ۲۵ کیلویی

بدون حمل ۱۲۰۰ کیسه پودر سنگ  ۱۵ کیلویی

بدون حمل ۱۴۰۰۰ کیسه سیمان سفید ۵۰ کیلویی

بدون حمل ۱۲۰۰۰ کیسه سیمان سفید ۴۰ کیلویی

با حمل – کامیون روز کیسه سیمان آکبند پوزولان تهران
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یادداشت

خبر

چشم انداز توسعه پایدار 
با معادن 

راه اندازی یک خط آسیاب 
سیمان در کویت 

ش��رکت اس��پانیایی سِ��مِنگال اعلام کرد که با یک 
قرارداد EPC )مهندسی، تهیه و ساخت وساز( تامین 
آسیاب دوم شرکت سیمان آسیکو مستقر در کویت را 

برعهده خواهد گرفت.
 به گزارش س��یمان خبر، تجهیزات اصلی این پروژه 
ش��امل یک آسیاب بال میل با مشخصه ۵۲۰ کیلووات 
به همراه کل تجهیزات ساخت شرکت اسپانیایی و یک 
 کلاس��یفایر تولید یک ش��رکت اروپایی دیگر خواهد

 بود. 
ظرفیت پیش بینی ش��ده برای این پروژه تولید یک 
میلیون تن سیمان در سال است و پیش بینی می شود 
تا نیمه نخست سال ۲۰۲۰ میلادی )۱۳۹۹ نیمه دی 
۱۳۹۸ تا نیمه تیر ۱۳۹۹ خورش��یدی( به بهره برداری 

برسد. 

بخ��ش معادن، یکی از بخش ه��ای اصلی اقتصادی 
به ش��مار می آید که می تواند به بسیاری از بخش های 
اقتص��ادی به ط��ور مس��تقیم و غیرمس��تقیم کمک 
کن��د. علاوه بر ای��ن، بخش معدن می توان��د در ایجاد 
فرصت های ش��غلی نقش مهم��ی ایفا کن��د. ایران از 
نظر منابع معدنی در جهان جزو ۱۵ کش��ور برتر جهان 
اس��ت. بنابراین تنوع و فراوانی ذخایر معدنی می تواند 
نقط��ه ق��وت نیرومندی برای رش��د اقتص��ادی ایران 
باش��د. به منظور اس��تفاده از این ظرفیت عظیم برای 
رشد و توسعه اقتصادی، سیاس��ت گذاران باید هنگام 
طراحی و اجرای سیاست های اقتصادی، به این بخش 
تولی��دی اقتصادی توجه بیش��تری کنن��د. در همین 
زمینه، چش��م اندازی از دس��تیابی به توسعه پایدار در 
ای��ران با جایگاه اول اقتصادی، علمی و فناوری و تعامل 
س��ازنده و موثر در روابط بین الملل پیشنهاد می شود. 
همچنین به نق��ش راهبردی توس��عه صنایع معدنی 
در دس��تیابی به چش��م انداز ایران می توان اشاره کرد. 
بررسی توسعه صنعتی-اقتصادی بر پایه توسعه صنایع 
معدنی و بر اس��اس مطالعه و شناس��ایی ظرفیت های 
بالق��وه نرم افزاری، س��خت افزاری و نرخ ارزش آفرینی 
۳ زنجی��ره ارزش آفرین نی��ز راهبردهای موثری تلقی 
می ش��وند. ای��ن ۳ زنجی��ره عبارتن��د از ارزش معدن 
)اکتش��اف تا اس��تحصال(، ارزش صنایع پایین دستی 
اولیه ت��ا صنایع نهای��ی و جهت گیری بالق��وه صنایع 
نوی��ن جهان��ی و فناورانه.  طراحی نقش��ه راه تدوین و 
طراح��ی نقش��ه راه و اس��تراتژی عملیاتی بر اس��اس 
بیش��ینه همگرایی هر ۳ زنجیره مزب��ور و برنامه ریزی 
بلندمدت و کوتاه مدت برای نیل به توسعه پایدار چرخه 
معدنی صنعتی اقتصادی و توس��عه چرخه های صنایع 
جانبی از جمله زیس��ت محیطی آب، راه و کشاورزی، 
از دیگر راهکارهایی اس��ت که در این زمینه پیش��نهاد 
می ش��ود.  همچنین گفتنی اس��ت که مع��ادن نقش 
مهمی در اقتصاد بس��یاری از کشورها بازی می کنند. 
همانطور که ش��رکت ها در زیرساخت های معدنکاری 
م��ورد نیاز ب��رای کار کردن با معادن س��رمایه گذاری 
می کنند، فرصت های زیادی برای اس��تفاده از چنین 
زیرساخت هایی به منظور توسعه محلی وجود دارد. به 
عنوان مثال، در پرو ش��رکت معدنی آنتامینا یک خط 
لول��ه ۳۰۴ کیلومتری را برای انتقال مایع متالورژیکی 
م��س و روی از مع��دن به بندر س��اخت.  این ش��رکت 
همچنین ی��ک کابل فیبر نوری در کنار خط لوله برای 
نظ��ارت بر آن و رصد نش��ت یا اخت��لالات ایجاد کرده 
اس��ت. این کاب��ل، ابزار ملی مخاب��رات را فعال کرده تا 
منطق��ه را با پوش��ش تلفن هم��راه و اینترنت با هزینه 
بسیار پایین تر بپردازد. با شکوفایی توانمندی صنعتی 
کش��ور، توان اش��تغالزایی صنع��ت افزای��ش یافته و 
س��بب ایجاد اش��تغال در صنایع مختلف و جایگزینی 
کشاورزی س��نتی و تولید محصولات غیراستراتژیک 
کشاورزی با ارزش افزوده بسیار پایین و توسعه صنعتی 
می ش��ود. مطالعات انجام ش��ده از سوی وزارت معادن 
و انرژی برزیل، نش��ان می دهد که اثر ایجاد ش��غل در 
بخش معدن ۱: ۱۳ اس��ت یعنی برای هر ش��غل ایجاد 
ش��ده در بخ��ش معدن ۱۳ ش��غل مس��تقیم در طول 

زنجیره تامین ایجاد می شود.

مصطفیغنیمتی
عضوسازماننظاممهندسیمعدن

اگر تمام خودروهای دارای س��وخت فسیلی در 
جهان، یک شبه با خودروهای الکتریکی جایگزین 
شوند، ذخیره جهانی لیتیوم در حدود ۵۰ سال به 

طور کامل تخلیه می شود.
ب��ه گزارش تس��نیم به نقل از اوی��ل پرایس، با 
گسترش س��ریع طبقه متوس��ط جهان، تقاضای 
جهانی برای انرژی افزایش می یابد. تغییر شرایط 
جوی جهان��ی، یکی از بزرگ تری��ن یا حتی تنها 
چال��ش قرن آینده خواهد ب��ود و یکی از محدود 
راه حل های این مشکل که مورد توافق دانشمندان 
و سیاستمداران سراسر جهان است، تغییر مصرف 
س��وخت های فس��یلی قدیم��ی و روی آوردن به 
منابع انرژی تجدیدپذیر اس��ت. در سراسر جهان، 
رقابت پژوهش��گران ب��رای اجرای ط��رح انرژی 
تجدیدپذی��ر به عنوان یک راه حل بلندمدت برای 
تغیی��رات ج��وی وج��ود دارد و همچنین تلاش 
می ش��ود مص��رف ان��رژی اروپا ب��ه زودی تا صد 
درصد به ان��رژی تجدیدپذیر تغییر یابد اما حتی 
انرژی تجدیدپذیر هم ب��ر منابع غیر تجدیدپذیر 
خاصی متکی اس��ت. حتی راه حل های دوستدار 

محیط زیس��ت مثل صفحه های خورش��یدی هم 
بدون اس��تفاده از عناصر مح��دود و نادر زمینی، 
امکان پذیر نیس��تند. باتری ها هم ب��ه مواد اولیه 
محدود زمینی برای ساخت شان وابسته هستند. 

درحال حاضر، چین انحصار بس��یاری از عناصر 
زمین��ی را در اختیار دارد. علاوه ب��ر عناصر نادر 
خاک��ی، از هزاران ماده اولی��ه تجدیدناپذیر برای 
تولید انرژی تجدیدشدنی استفاده می شود. اینجا 

درباره لیتیوم صحبت می کنیم. 
لیتی��وم ب��ه دلی��ل وزن س��بک و ویژگی های 
واکنش��ی بالا، یک جزء لازم برای س��اخت انواع 
باتری هاس��ت. بنابراین لیتیوم یک عنصر ضروری 
در بخ��ش انرژی تجدیدپذیر اس��ت. حتی وقتی 
خورش��ید بر صفحه ه��ای خورش��یدی نمی تابد 
ی��ا باد توربین ه��ا را نمی چرخاند، نی��از به انرژی 
وج��ود دارد. لیتی��وم ع��لاوه بر اینک��ه یک جزء 
کلیدی در ذخیره انرژی اس��ت، ی��ک ماده اولیه 
اساس��ی برای باتری هایی اس��ت که خودروهای 
هیبری��دی و الکتریکی را ب��ه راه می اندازند.  اگر 
تمام خودروهای دارای سوخت فسیلی در جهان، 

یک شبه با خودروهای الکتریکی جایگزین شوند، 
ذخیره جهانی لیتیوم در حدود ۵۰ س��ال به طور 
کامل تخلیه می ش��ود.  تا گس��ترش خودروهای 
الکتریکی و منابع انرژی تجدیدپذیر سال ها فاصله 
داری��م و در ح��ال حاضر خط��ری ذخایر لیتیوم 
جه��ان را تهدید نمی کند اما مس��ئله اصلی خود 
لیتیوم نیست. این تنها یک مشکل کوچک است. 
مس��ئله بزرگ تر این است که مواد تجدیدپذیر 
انرژی به طور کامل تجدیدپذیر نیستند و ما هنوز 
فناوری حل این مسئله را نداریم.  این بدان معنا 
نیست که منابع انرژی تجدیدپذیر ارزش تحقیق 
و توس��عه را ندارند یا باز گرداندن س��وخت های 
فسیلی به داخل زمین جواب تمام مشکلات است 
بلکه یعنی هیچ زمانی مثل حالا نمی توانیم برای 
بازیاف��ت عناصری مثل لیتیوم ی��ا حتی تحقیق 
ب��رای جایگزین ه��ای ان��رژی که نیاز ب��ه منابع 
طبیعی محدود نداشته باشند، برنامه ریزی کنیم. 
این کار باید پیش از رس��یدن به مرحله ای انجام 
ش��ود که منابع مورد نیازمان جلوی چشمان مان 

ناپدید می شوند.

چی��ن ب��ا وج��ود کاه��ش ش��دید واردات 
قراضه های غیرآهنی در سال گذشته میلادی، 
آلومینیوم و مس بیش��تری در مقایسه با یک 

سال گذشته بازیافت کرد.
به گزارش ایسنا، واحد بازیافت فلزات انجمن 
صنعت فلزات غیر آهنی چین به پلاتس اعلام 
کرد چین ۵.۱ میلیون تن قراضه آلومینیوم در 
سال گذش��ته میلادی )۲۰۱۸( بازیافت کرده 
که یک درصد در مقایسه با ۵.۰۵ میلیون تن 

در سال ۲۰۱۷ رشد داشته است.
 همچنی��ن بازیاف��ت مس در س��ال ۲۰۱۸ 
می��لادی ب��ه ۲.۱ میلی��ون تن رس��ید که ۵ 
درص��د بالات��ر از ۲ میلی��ون ت��ن در س��ال 
خورش��یدی(   ۱۳۹۶( می��لادی   ۲۰۱۷ 

بود.
ای��ن در حالی اس��ت ک��ه بر اس��اس آمار 
گمرک��ی، واردات قراض��ه آلومینیوم چین در 
س��ال ۲۰۱۸ میلادی، در چارچوب سیاس��ت 
دولت این کش��ور برای محدود کردن واردات 
زباله های صنعتی، ۳۰ درصد کاهش داشت و 

به حدود ۱.۵ میلیون تن رس��ید. چین بیشتر 
از امریکا و اروپا واردات دارد.

ب��ه گفت��ه مناب��ع صنعت��ی، چی��ن برای 
شبکه های بازیافت، عرضه داخلی کافی دارد.

بازیافت در س��ال ۲۰۱۴ می��لادی )۱۳۹۳ 
خورش��یدی( فعال تر بود و در این سال ۵.۶۵ 
میلیون ت��ن قراضه آلومینیوم و ۲.۹۵ میلیون 

تن مس بازیافت شد.
انجمن صنعت فلزات غیر آهنی چین، آمار 
س��ال ۲۰۱۸ می��لادی را برای م��س و روی 

بازیافتی اعلام نکرده است.
 ۲۰۱۶ س��ال  در  چی��ن 
میلادی)۱۳۹۵خورش��یدی( ب��ه میزان ۲.۴۸ 
میلی��ون ت��ن روی بازیافت کرده ب��ود که ۳ 
درص��د بالات��ر از ۲.۴۱ میلیون تن در س��ال 
۲۰۱۵می��لادی )۱۳۹۴خورش��یدی( ب��ود و 
۶.۱۱ میلیون تن باتری های س��رب اس��ید در 
س��ال ۲۰۱۷ بازیافت کرد که ۲ درصد بالاتر 
 از ۶ میلی��ون ت��ن در س��ال ۲۰۱۶ می��لادی

 بود.

افزایش بازیافت قراضه آلومینیوم و مس چینیکمبود لیتیوم، مانع انقلاب انرژی تجدیدپذیر شده است

 برگردان:ثمنرحیمیراد 
 طرح راه ابریش��م جدید یا طرح »یک کمربند و 
یک جاده«، یک طرح سرمایه گذاری در زیربناهای 
اقتصادی بیش از ۶۰ کشور جهان است و توسعه ۲ 
مسیر تجاری »کمربند اقتصادی راه ابریشم« و »راه 
ابریشم دریایی« را دربرمی گیرد. این طرح را چین 
در س��ال ۲۰۱۳ میلادی )۱۳۹۲ خورشیدی( ارائه 
کرد و ش��امل ۲ مس��یر تجاری »کمربند اقتصادی 
راه ابریش��م« و »راه ابریش��م دریای��ی« می ش��ود. 
»کمربند اقتصادی راه ابریش��م« در مسیر باستانی 
راه ابریش��م، چین را به وس��یله آس��یای مرکزی، 
روسیه و خاورمیانه به اروپا و »راه ابریشم دریایی«، 
چین را به وسیله دریا به جنوب شرق آسیا و افریقا 
متصل می کند. طرح یک کمربند و یک جاده چین 
آن قدر وس��یع است که بنا بر گفته انجمن جهانی 
مس با اجرای آن تقاضای جهانی برای مس تا سال 
۲۰۲۷ میلادی )۱۴۰۶ خورش��یدی( در مقایسه با 
سال ۲۰۱۷ میلادی )۱۳۹۶ خورشیدی( ۲۲درصد 

افزایش پیدا خواهد کرد. 
ب��ه گ��زارش روزگارمعدن به نق��ل از ماینینگ-
تکنولوژی، طرح وس��یع ی��ک کمربند و یک جاده 
چین، از چندین قاره عبور می کند. از جنوب شرقی 
آس��یا به اروپای شرقی و افریقا می رود و پروژه های 
اساس��ی در ۷۱ کشور را دربرمی گیرد. بنا بر برخی 
برآورده��ا، گفته می ش��ود ش��رکت های چینی در 
دس��تیابی به یک شبکه جهانی در این طرح، بیش 
از ۳۴۰ میلیارد دلار را به قراردادهای ساخت وساز 

مرتبط با آن اختصاص داده اند. 
با ش��روع ساخت وس��ازهای مربوط به این طرح، 
انتظار می رود تغییر چشمگیری بر تقاضای جهانی 
مس ایجاد ش��ود و تقاضا برای این فلز بالا رود. این 
افزایش، هم به دلیل پروژه هایی اس��ت که در این 
طرح قرار دارد و هم به دلیل ش��کوفایی اقتصادی 

است که در نتیجه اجرای آن به وجود می آید. 
بنا بر ی��ک پژوهش جدید که از س��وی انجمن 
جهانی مس انجام ش��ده، ای��ن احتمال وجود دارد 
که تقاضا برای این در بیش از ۶۰ کشور اوراسیایی 
افزای��ش یاب��د و تا س��ال ۲۰۲۷ می��لادی به ۶.۵ 
میلیون تن در س��ال برس��د. این رقم در مقایسه با 
تقاضای جهانی برای مس در سال ۲۰۱۷ میلادی 
رشد ۲۲ درصدی را نشان می دهد. این پژوهش را 
موسسه ش��انگهای مارچ وین کانزالتینگ به سفارش 
انجمن جهانی مس انجام داده و پیش بینی می کند 
که رش��د تقاضا در مناطقی از جهان اتفاق خواهد 

افتاد. 
تاثیر�بالقوه�طرح���

طرح یک کمربند و یک جاده را شی جین پینگ، 
رئیس جمه��وری چی��ن در س��ال ۲۰۱۳ میلادی 
)۱۳۹۲ خورش��یدی( اعلام ک��رد و امید می رود با 
ای��ن طرح ارتب��اط همه جانبه ای بین کش��ورهای 

اوراس��یایی برقرار ش��ود. این ارتب��اط می تواند در 
زمینه های ساخت مسیرهای حمل ونقل، زیرساخت 

انرژی، بندر و بیش از اینها باشد.
وان��گ یادون��گ، نویس��نده پژوه��ش یادش��ده 
می گوید: توسعه ساختار انرژی و حمل ونقل به طور 

ویژه به مقادیر زیادی مس نیاز دارد. 
او می افزای��د: ب��ا اج��رای این ط��رح پیش بینی 
می ش��ود س��رانه مصرف س��الانه برق به ۲۰هزار و 
۲۴ کیلووات ساعت رش��د کند، در حالی که مس 
ماده ای حیات��ی در تولید کابل ها و دیگر تجهیزات 
برق سنگین به شمار می آید. در نتیجه تقاضا برای 

مس بالا می رود. 
همچنی��ن بنا بر پژوهش یادش��ده، در ۵ س��ال 
نخس��ت اجرای ای��ن طرح و در س��ال های ۲۰۱۳ 
ت��ا ۲۰۱۷ میلادی )نیم��ه دی ۱۳۹۱ تا نیمه دی 
۱۳۹۶( ۱.۲۵ میلی��ون ت��ن مس در س��اخت یک 
ش��بکه تولید برق، بزرگراه ها و راه آهن ها اس��تفاده 

شد. 
کولین بنِِت، مدیر جهانی تحلیل و توس��عه بازار 
در انجم��ن جهانی مس در این باره می گوید: وقتی 
تولید ناخالص داخلی در سراسر کشورهای مرتبط 
ب��ا این طرح افزایش می یابد، رش��د بازار و افزایش 

قدرت خرید نیز اتفاق می افتد. 
او می افزاید: نیاز به تجهیزاتی که در ساخت آنها 
مس زیادی استفاده می ش��ود مانند ابزاری که در 
تهویه هوا و گرمایش استفاده می شوند و همچنین 
مسی که در ساخت وسازها مصرف می شود، تقاضا 
را برای این فلز تش��دید می کن��د و روی هم رفته، 
ترکیبی از عوامل مس��تقیم و غیرمستقیم در طرح 

ی��ک کمربند و یک ج��اده چین ب��ه مصرف ۲.۸ 
میلیون تن مس در میان سال های ۲۰۲۳ تا ۲۰۲۷ 
میلادی )۱۴۰۲ تا ۱۴۰۶ خورشیدی( می انجامد. 

اعلام�آمادگی�برای�رشد�تقاضا���
پژوهشی که به آن اشاره شد و به سفارش انجمن 
جهانی مس بوده، تنها پژوهشی نیست که از رشد 
تقاض��ا برای مس خبر می ده��د. در همین زمینه، 
شرکت معدنی آنگِلوامَریکَن برآورد کرده که تا سال 
۲۰۳۰ میلادی )۱۴۰۹ خورشیدی( نیاز به ظرفیت 
تولی��د بیش از ۵.۶ میلیون تن مس برای رویارویی 

با افزایش تقاضا وجود خواهد داشت. 
ش��رکت های معدن��ی فری پورت مک م��وران در 
امریکا و آنتوفاگاس��تا در ش��یلی که در اس��تخراج 
فلز س��رخ فعالیت می کنند نی��ز گفته اند که تقاضا 
برای مس از سوی مشتریان آنها همچنان قدرتمند 

می ماند. 
همچنین در س��ال گذش��ته میلادی، ش��رکت 
بی اچ پی بیلتون که معدن اس��کوندیدا بزرگ ترین 
مع��دن م��س جه��ان را در اختی��ار دارد، تخمین 
زده ک��ه طرح یک کمربند و یک ج��اده، ۷ مرتبه 
بزرگ تر از طرح مارش��ال اس��ت. مارشال برنامه ای 
برای نوس��ازی اروپا پ��س از جنگ جهانی دوم بود 
ک��ه امریکا آن را پیش برد. این ش��رکت همچنین 
ب��ه رویترز گفت که طرح ی��ک کمربند یک جاده 
می تواند تقاضای س��الانه مس را چیزی حدود ۱.۶ 
میلیون تن در هر سال برابر با ۷درصد رشد دهد. 

شک�و�تردید�درباره�افزایش�تقاضا���
با این تفاسیر اما جالب است که گروه تری گولد، 
روزنامه ن��گار اقتصادی در اکتبر ۲۰۱۸ )نیمه مهر 

تا نیمه آب��ان ۱۳۹۷( در مجله امریکایی فوربز از 
کاهش ۴۷درصدی ذخای��ر مس در بورس فلزات 
لندن، ب��ورس فیوچِرز ش��انگهای و بازار کامِکس 
امری��کا از م��ارس ۲۰۱۸ )نیمه اس��فند ۱۳۹۶ تا 

نیمه فروردین ۱۳۹۷( نوشت. 
با این وجود بهای م��س حدود ۱۰ درصد افت 
داشته اس��ت. به نظر می رس��د این کاهش بها با 
وج��ود کمبود عرضه و مازاد تقاضا به دلیل جنگ 
تجاری م��داوم و پیوس��ته امریکا و چی��ن اتفاق 
افتاده اس��ت. در جریان این جنگ هر دو کشور بر 
میلیاردها دلار از کالاهای شان تعرفه وضع کردند. 
به نظر می رسد این جنگ مداوم بتواند محدودیت 
بیش��تری برای اقتصاد چین ایجاد کند، در حالی 
که اقتصاد چین در مس��یر رشد، سرعت کمتری 
نس��بت به پیش از جنگ تج��اری به خود گرفته 

است. 
با این ح��ال، آتش بس موقتی ک��ه بین رئیس 
جمهوران ۲ کش��ور برقرار شد، بهای مس را کمی 
بالا برد. پس از نشس��ت جی۲۰ در نیمه های آذر، 
بهای مس ۲درصد رش��د کرد و به ۶هزار و ۳۵۲ 
دلار در هر تن رس��ید اما هنوز معلوم نیست این 

آتش بس تا چه زمانی طول بکشد. 
اگرچ��ه برنامه چی��ن برای طرح ی��ک جاده و 
یک کمربن��د، دلیل خوب��ی ب��رای تحلیلگران و 
کارشناس��ان به ش��مار می آید که ب��ر مبنای آن 
افزای��ش تقاضا برای م��س را پیش بینی کنند اما 
چی��ن و ط��رح یادش��ده، تنها دلیلی نیس��ت که 
محرک افزایش تقاضا برای فلز سرخ به شمار آید.

 تمایلی که به بهره گیری از منابع پاک تر انرژی 

در جهان وجود دارد نیز در بیش��تر ش��دن تقاضا 
برای مس تاثیرگذار اس��ت چون مس در ساخت 
باتری  خودروهای برقی و توربین های بادی به کار 

می آید. 
جِری جیائو، معاون مدیرعامل ش��رکت دولتی 
مین متال��ز که در تج��ارت فلزات و م��واد معدنی 
در پک��ن فعالیت می کن��د، به رویت��رز می گوید: 
انرژی های پاک تقاضا برای مس را تا سال ۲۰۳۰ 
میلادی )۱۴۰۹ خورشیدی( تا حدود ۲.۴ میلیون 
تن بالا می برد و به رش��د پای��دار تقاضا به میزان 

۳درصد در هر سال کمک می کند. 
افزایش�تقاضا�با�کاهش�عرضه���

به طور کلی پیش بینی می شود با افزایش تقاضا 
ب��رای مس، عرض��ه آن کاهش یاب��د. این کاهش 
تا ان��دازه ای به دلی��ل کمبود س��رمایه گذاری در 
س��ال های ۲۰۱۵ ت��ا ۲۰۱۶ می��لادی )نیمه دی 
۱۳۹۳ ت��ا نیم��ه دی ۱۳۹۵( اس��ت. در ای��ن ۲ 
س��ال بازار کامودیتی ها در سراشیبی قرار گرفت 
و س��رمایه گذاری جدی��دی ب��ه اس��تخراج مس 

اختصاص پیدا نکرد. 
کارول کووان، معاون ارش��د مدیرعامل شرکت 
امریکایی مودی ک��ه در زمینه ارائه خدمات مالی 
فعالیت می کند، بهار گذشته در این زمینه گفت: 
کاه��ش عی��ار کانی های م��س، کمبود مس��تمر 
س��رمایه گذاری در مع��ادن جدی��د و زمان��ی که 
موردنیاز است تا در آن اکتشافات جدید به مرحله 
تولید برسند، دسترسی به مس را محدود می کند 
و در مقابل اینها احتم��ال ناتوانی تولیدکنندگان 
فلز س��رخ برای رویارویی با تقاضای در حال رشد 
وجود دارد. این تقاضا از س��وی خودروسازان و در 
راستای تولید باتری ماشین های برقی است و اگر 
تا دهه ۲۰۲۰ میلادی )۱۳۹۹ خورشیدی( ذخایر 
جدی��د مس به بازار وارد نش��وند، ب��ازار با کمبود 

روبه رو خواهد بود. 
این در حالی است که بنا بر گفته گروه مطالعات 
بین المللی مس، عرضه این فلز از ۱۶۳هزار تن در 
سال ۲۰۱۷ میلادی )۱۳۹۶ خورشیدی( تاکنون 
با کاهش جزئی روبه رو بوده است.  در همین حال 
۲ عامل می تواند بر رش��د پیش بینی شده تقاضا و 
برابری عرضه و تقاضا تاثیر بگذارد؛ اگر روند رو به 
رش��د تقاضا برای ماشین های برقی و فناوری های 
مرتبط با انرژی های سبز آرام تر از آنچه پیش بینی 
می ش��ود، باشد یا اگر جنگ تجاری چین و امریکا 
از س��ر گرفته شود. هر دوی این اتفاق ها می تواند 
به کاهش تقاضا برای مس بینجامد، البته ش��اید 
تنها در کوتاه مدت!  و در نهایت به نظر می رس��د 
پیام کلیدی داس��تان این باش��د که به پروژه های 
بیشتری برای استخراج مس و همچنین به صرف 
سرمایه بیش��تری در پروژه های کنونی نیاز است 
تا این فلز از عهده افزایش تقاضا در آینده برآید. 

طرحهایجهانیچینچگونهبربازارمستاثیرمیگذارند؟
از�»یک�کمربند�و�یک�جاده«�تا�»توسعه�تولید�خودروهای�برقی«

بان��ک مل��ی اس��ترالیا در پ��ی تعطیل��ی مع��ادن در برزی��ل و 
محدودیت ه��ای ص��ادرات اس��ترالیا و واردات چی��ن، ن��رخ 
پیش بینی ش��ده برای س��نگ آهن را ۱۸ دلار در هر تن نس��بت به 

برآورد گذشته بالاتر برد.
به گزارش ایس��نا، در گزارش »دورنم��ای مواد معدنی و انرژی« 
بانک ملی اس��ترالیا آمده است: این احتمال وجود دارد که تعطیلی 
معادن س��نگ آهن در برزیل، در واکنش به نگرانی  ایمنی سدهای 
پس��ماند غیرایمن، رش��د عرضه جهانی را در سال جاری میلادی 
محدود خواهد ک��رد، در حالی که پیش از این انتظار می رفت بازار 

امس��ال دچار مازاد عرضه ش��ود و اگرچه بخشی از عرضه از دست 
رفت��ه با تولید بالاتر در معادن دیگر به ویژه در برزیل جبران خواهد 

شد اما عرضه همچنان محدود خواهد بود.
در نتیج��ه، بانک ملی اس��ترالیا در پیش بینی نرخ س��نگ آهن 
برای س��ال جاری میلادی بازنگری کرد و آن را از برآورد پیش��ین 
۶۲ دلار در ه��ر تن به ۸۰ دلار افزای��ش داد. همچنین انتظار دارد 
نرخ س��نگ آهن در س��ال آینده میلادی به بیش از ۷۰ دلار برسد، 
در حالی که در گزارش پیشین خود این نرخ را ۶۰ دلار پیش بینی 
کرده بود. افت پیش بینی در مدت ۲ س��ال، به دلیل انتظارات برای 

رش��د ملایم تر تقاضای چین اس��ت. گروه بانکی ایِ انِ زِد استرالیا 
نیز پیش بینی کرده اس��ت که کاهش تولید س��نگ آهن ناش��ی از 
مشکلات معدنکاری برزیل به بیش از ۴۳ میلیون تن برسد.  در این 
بین، بانک ملی استرالیا انتظار دارد نرخ زغال سنگ کک شو در سال 
جاری میلادی به ۱۸۵ دلار در هر تن برس��د که بالاتر از پیش بینی 
قبلی ۱۷۰ دلار است. این بانک نرخ زغال سنگ کک شو برای سال 

آینده میلادی را ۱۵۸ دلار پیش بینی کرده است.
محدودیت ها از س��وی واردکنن��دگان و صادرکنندگان بزرگ، 
ابهامات قابل توجهی را در دورنمای زغال سنگ ایجاد کرده است. 

صادرات زغال س��نگ متالورژیک��ی کوییزلند ب��ه دلیل اختلاف 
رگولاتوری که روی اپراتور زیرساخت ریلی تاثیر گذاشته، محدود 
ش��ده است. واردات چین نیز به دلیل سهمیه غیررسمی که هدف 

آن تقویت تولید داخلی بوده، محدود شده است.
بر اساس گزارش پلاتس، گروه بانکی ایِ انِ زِد نیز سیاست چین 
را عامل تاثیرگذار روی نرخ زغال سنگ خوانده است. این بانک در 
گزارش خود اعلام کرد: واردات چین از مارس )نیمه اسفند تا نیمه 
فروردین( بهبود یافته، در حالی که واردات سالانه در بحبوحه رشد 

تولید داخلی، پایین مانده است.

پیش بینی نرخ سنگ آهن ۱۸ دلار گران تر از قبل 
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 گروهمعدن: 
س��ازمان  سرپرس��ت  ش��هیدی،  علیرض��ا 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی که به نمایندگی 
از وزیر صنعت، معدن و تجارت، برای بهره برداری 
از پروژه های دهه فجر به اس��تان کردستان سفر 
ک��رده بود، ضم��ن حضور در یازدهمین جلس��ه 
شورای اداری شهرستان س��قز همراه با مقامات 
کش��وری و استانی به بررس��ی برنامه های انجام 
ش��ده و پیش روی این استان در بخش صنعت و 
معدن پرداخت. در این نشست، مسئولان استان 
کردس��تان ضمن ارائه ظرفیت ه��ای معدنی این 
استان، آخرین دستاوردهای مطالعات ژئوفیزیک 

هوایی پهنه سقز را ارائه کردند.
به گزارش روابط عمومی سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور، در ای��ن نشس��ت، 
نماین��ده مردم شهرس��تان های س��قز و بانه در 
مجلس شورای اس��امی ضمن تاکید بر اشتغال 
جوانان استان کردستان، گفت: هر چه زودتر باید 
برای واگذاری معادن، اقدام و از خام فروشی مواد 

معدنی استان کردستان جلوگیری کرد.
محس��ن بیگلری با بیان اینکه امروز مهم ترین 
دغدغه من به عنوان خدمتگزار مردم کردستان، 
ایجاد اش��تغال اس��ت، تصریح ک��رد: بزرگ ترین 
دغدغه، بیکاری جوانان نخبه کُرد اس��ت و آنچه 
بسیار تکان دهنده است اینکه فارغ التحصیان ما 
ب��ا مدارک بالا حاضرند کارگر معادن کردس��تان 
باش��ند که بر همین اس��اس انتظار ویژه داریم تا 
معادن به صاحبان فن و کسانی که اهلیت دارند 

واگذار شوند.
رئی��س هی��ات مدی��ره و مدیرعامل ش��رکت 
فرودگاه های کشور نیز ضمن تبریک به مناسبت 
چهلمین س��الگرد پیروزی انقاب اسامی گفت: 
حق کردس��تان بیش از این است و هر چه برای 

این استان کار شود باز هم کم است.
ب��ه گفته رحم��ت الله مه آبادی، سیاس��ت های 
نظام جمهوری اس��امی ای��ران و رهبری معظم 
و همچنی��ن دول��ت خدمتگزار این ب��وده که به 
مناطق��ی که در زمان گذش��ته توجه کمتری به 
آنها شده بیشتر توجه کنند و بر همین اساس ما 

نیز سهم خودمان را انجام دادیم.
وی ب��ا بیان اینک��ه در جمع مقامات اس��تان، 
قرار ش��د بخش��ی از تدوین و تقسیم برنامه های 
پیش رو را در اس��تان و بخشی را در وزارت راه و 
شهرس��ازی انجام دهیم، خاطرنشان کرد: هر دو 
طرف تعه��دات خود را به خوب��ی انجام دادند و 
همه پروژه ها در حال انجام اس��ت. اعتبارات لازم 
برای توسعه این استان را نیز ارائه خواهیم کرد و 

پیمانکاران مشکلی نخواهند داشت.
تکمیل��۱۱طرح�راهسازی���

معاون س��اخت و توس��عه راه ه��ای وزیر راه و 
شهرس��ازی نیز در این نشس��ت، به ارائه گزارش 
درب��اره پروژه های مرتبط با راه و راهس��ازی در 
استان کردستان پرداخت و گفت: کردستان یکی 
از استان هایی است که از لحاظ راه بسیار محروم 
بود و ب��ا توجه به اینکه در زم��ان جنگ هم بار 
زیادی را از این نظر به دوش کشید موظف بودیم 

به توسعه این امر بیش از گذشته بپردازیم.
محمدرضا کدخ��دازاده اف��زود: تصمیم گیران 

کش��ور نیز در همین زمینه کمک زیادی کردند. 
خوشبختانه حدود ۱۱ طرح راهسازی در استان 
داریم که با زحمت مس��ئولان در حال تکمیل و 
به نتیجه رسیدن است. حدود ۶۰ درصد این ۱۱ 
طرح نیز انجام ش��ده و بقیه نیز در شرف تکمیل 

است.
وی با بیان اینکه اعتبارات برای راه های کشور 
در س��ال ۹۷ حدود ۳۰۰ میلی��ارد تومان بوده، 
خاطرنشان کرد: در بسیاری از بخش ها با کاهش 
اعتبارات روبه رو بودی��م اما با پیگیری  وزارت راه 
و شهرسازی و همچنین استانداری و نمایندگان 

مردم، اعتبارات ۱۵ تا ۲۱ درصد افزایش یافت.
کدخدازاده با اش��اره به اینکه در بخش راه آهن 
نیز حدود ۸۴ کیلومتر در اس��تان کردس��تان در 
حال آماده سازی است، گفت: ۳ طرح از ۱۱ طرح 
راهسازی ویژه شهرستان سقز است و امیدواریم 
با پیگیری مس��ئولان اس��تانی، ترافیک ایمن در 
شهرس��تان های مختلف اس��تان ایجاد شود تا به 

ایمنی جاده های استان و کشور کمک کنیم.
پدیده�شوم�خام�فروشی���

رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
استان کردستان، به ارائه دستاوردهای مطالعات 
ژئوفیزی��ک هوایی پهنه س��قز پرداخت و گفت: 
هم��ه می دانی��م مع��ادن یک��ی از ظرفیت های 
خوب کردس��تان اس��ت اما اینکه چگونه از این 
ظرفیت های خوب در جهت توس��عه استان بهره 

ببریم بسیار مهم است.
به گفت��ه محمد دره وزمی، یکی از مش��کات 
م��ا در کردس��تان پدی��ده خام فروش��ی ب��ود و 
مطالبه همه مردم، نمایندگان و مس��ئولان، قطع 

خام فروشی در معادن بود.
وی کوچ��ک بودن مع��ادن را به عنوان یکی از 
مشکات اس��تان یاد کرد و گفت: دلیل این امر 
نبودن مطالعات عمقی برای معادن اس��تان است 
که باعث می ش��د هر متخصص و غیرمتخصصی 
به فعالیت در بخش معادن استان بپردازد و یک 

محدوده معدنی را ثبت کند.

دره وزم��ی ادام��ه داد: اف��راد غی��ر متخصص، 
ش��ناختی از ظرفیت و ظرفیت معدن نداش��تند 
و کار معدن��کاری در توان آنه��ا نبود که موجب 
ف��روش محدوده ه��ا و در نهای��ت ب��روز پدیده 
خام فروشی در معادن می ش��د. بر همین اساس 
برای رفع این نقیصه، کردس��تان را به پهنه های 
ب��زرگ معدنی تعری��ف کردیم. رئیس س��ازمان 
صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان کردس��تان با 
بیان اینکه در مطالعات نوین اکتش��افی و عمقی، 
مع��ادن فل��زی و پلی متال را شناس��ایی کرده و 
ذخایر اکتش��افی را افزای��ش دادیم، تصریح کرد: 
اطلس معادن کردس��تان تهیه ش��د و در اختیار 
سرمایه گذاران قرار گرفت تا بدانند در کردستان 
چه ذخایری وجود دارد و سرمایه گذار برای ورود 
به بخش فرآوری، س��رمایه گذاری و ایجاد صنایع 
تبدیل��ی در بخش معدن رغبت پیدا کند. به این 
صورت ارزش افزوده و اش��تغالزایی در این بخش 
بالا م��ی رود.  به گفته وی، یک��ی از این پهنه ها 
منطقه سقز با حدود ۴ هزار کیلومتر مربع است 
که خوش��بختانه عملیات اکتشافی در آن بسیار 
س��ریع انجام شد. این مقام مسئول با بیان اینکه 
تابستان امس��ال بیش از ۱۶ هزار کیلومتر پرواز 
خط��ی در این منطقه انجام ش��د، گف��ت: نتایج 
خوب و امیدبخش��ی در بخش طا و سنگ آهن 
به دس��ت آم��د که باع��ث جذب س��رمایه گذار و 

افزایش ارزش فرآوری مواد معدنی می شود.
دره وزم��ی، با بیان اینکه کردس��تان اس��تانی 
معدنی اس��ت، گفت: سقز هم شهرستان معدنی 
ب��ا ارزش بالا در پلی متال اس��ت. گروه اجرایی و 
مدیریت اس��تان با حمایت نمایندگان راه خود را 
پیدا کرده  و راه ما اکتش��افات نوین و شناس��ایی 
ذخایر بهتر و بیشتر، توسعه فرآوری و جلوگیری 

از پدیده شوم خام فروشی است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
کردس��تان تصریح ک��رد: ما در این مس��یر گام 
گذاش��ته ایم و فعالیت های خوب��ی در این زمینه 
انجام ش��ده اس��ت. پهنه قروه و بیج��ار به پایان 

رس��یده و مطالعات پهنه س��قز نیز تکمیل شده 
اس��ت، کار بر پهنه دیواندره هم ب��ه زودی آغاز 

خواهد شد.
نگاه�ویژه�اکتشافی�و�زمین�شناسی��

مدیرکل دفتر برنامه ری��زی، فناوری اطاعات 
و بودجه س��ازمان یادش��ده درب��اره فعالیت های 
زمین شناس��ی و اکتشافی در اس��تان کردستان 
گف��ت: در بخش مطالعات زمین شناس��ی؛ تهیه 
نقش��ه یکپارچه زمین شناس��ی اس��تان، پوشش 
کامل نقشه های زمین شناسی یکصدهزارم استان 
در قالب ۱۹ برگ نقشه، پوشش کامل نقشه های 
زمین شناسی یک دویست و پنجاه هزارم استان 
در قالب ۶ چهارگوش نقش��ه، شروع پروژه تهیه 
نقشه های زمین شناسی کاربردی یک بیست وپنج 
هزارم سقز)۳ برگه(، مریوان، بیجار و قروه، تهیه 
نقشه زمین شناسی مهندس��ی سنندج در قالب 
آلبوم ۵ نقش��ه ای در مقیاس ی��ک پنجاه هزارم، 
انجام مطالعات زیست محیطی در محدوده قروه- 
بیجار و انجام مطالعات زیس��ت محیطی محدوده 
س��ریش آباد در قالب نقش��ه یک پنجاه ه��زارم با 
نگرش ویژه بر آلودگی آرسنیک منطقه نیز انجام 

شده است.
درب��اره  جدی��دی،  رض��ا 
در  پی��ش رو  برنامه ه��ای 
مطالع��ات  ح��وزه 
زمین شناس��ی افزود: تهیه 
زمین شناس��ی  نقش��ه 
بیست وپنج  یک  کاربردی 
هزارم بانه ۱ و۲، قلقله بانه، کسنزان سقز، نقشینه 
س��قز، ش��اهینی کامیاران، گاوش��ان کامیاران و 
بررسی گسل های استان، بررسی زمین لغزش بانه 
و بررس��ی فرونشست دشت قروه-دهگان نیز از 
و  زمین شناس��ی  س��ازمان  برنامه ه��ای 
اکتشافات معدنی کشور در استان کردستان است.

به گفته وی، مطالعات اکتش��افی و ژئوفیزیک 
هوایی در پهنه آلوت افزون بر ۹۵۰۰ کیلومترخطی 
و پهنه س��قز افزون بر ۱۴ هزار کیلومترخطی در 

س��ال ۹۷ انجام ش��ده که دس��ت کم ۷ محدوده 
امیدبخش، شناس��ایی و برای ادامه فعالیت های 
اکتشافی با اولویت کانسارهای آهن و طا پس از 
تلفیق و مدل سازی تمام داده ها معرفی می شوند. 
مدی��رکل دفتر برنامه ریزی، فن��اوری اطاعات و 
بودجه سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور در ادامه درباره فعالیت های انجام ش��ده 
و در ح��ال انج��ام اس��تان کردس��تان در بخش 
اکتش��افات گفت: انجام مطالعات اکتشافی در ۳ 
زون س��نندج-مایر، مریوان-مهاباد، شاهین دژ-
ماه نشان، برداشت ژئوفیزیک هوایی در محدوده 
پهنه س��قز، فعالیت های اکتش��افی در پهنه سقز 
به مساحت ۳۹۰۰ کیلومتر مربع، تدوین گزارش 
نهایی و معرفی مح��دوده پر ظرفیت طا و آهن 
برای ادامه فعالیت و اجرای پروژه اکتش��اف طا 
در محدوده ه��ای کروی��ان، قلقل��ه و قبغلوچ��ه، 
دس��تاوردهای اکتشافی س��ازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور در کردستان است. 
جدیدی با بیان اینکه اجرای پروژه اکتشاف طا 
در کردس��تان منجر به صدور گواهی های کشف  
گسترده شد، خاطرنش��ان کرد: در محدوده های 
کروی��ان ۳/۳۴۰/۰۰۰تن کانس��نگ طا با عیار 
۱.۱۸ گ��رم بر ت��ن، قبغلوچ��ه ۱/۰۴۰/۰۰۰تن 
کانس��نگ ط��ا ب��ا عی��ار ۱ گ��رم بر ت��ن و در 
محدود قلقله ۱۰/۲۹۰/۰۰۰تن کانس��نگ طا با 
۱.۲گرم بر تن به همت س��ازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کش��ور به صدور گواهی کشف 
منجر شده است. به گفته وی، پروژه های اکتشافی 
در محدوده های کوله بیان و خلیچیان در سنندج، 
مودی دیواندره، اخی کمال دهگان، بوئین بانه، 
میرگه نقشینه، کس��نزان، آلوت، زاوه کوه، حمزه 
قرنین و قره چر )اکتش��اف عموم��ی طا( انجام 
شده و گزارش های نهایی آن نیز تدوین شده اند. 
این مقام مسئول، خاطرنشان کرد: پوشش کامل 
نقش��ه های ژئوش��یمی یکصدهزارم در محدوده 
اس��تان در قالب ۱۹ برگ نقش��ه، پوشش کامل 
مطالعات هیدروژئوش��یمی اکتشافی در محدوده 
استان، پروژه بین المللی ژئوشیمیایی- اکتشافی 
راه ابریشم و برداشت نمونه های ژئوشیمی، پروژه 
اکتش��اف نیمه تفصیلی جیوه و طای کانی پری 
در س��قز، پیگیری اکتش��اف در محدوده سنگ 
آهن بوخلو س��قز، اکتش��افات سیس��تماتیک با 
اس��تفاده از تلفیق داده ه��ای ژئوفیزیک هوایی و 
مدلسازی لایه های اطاعاتی در محیط GIS در 
زون اکتش��افی آلوت- سقز و مطالعات ژئوبوتانی 
در محدوده شهرستان سقز نیز انجام شده است. 
گفتنی است، انجام عملیات حفاری در محدوده 
امیدبخش حاص��ل از عملیات ژئوفیزیک هوایی، 
ش��روع مطالعات اکتش��اف آب های کارستی در 
محدوده اس��تان ب��ا هدف کش��ف ذخایر جدید 
آبی، انجام اکتش��افات تفصیلی در محدوده های 
پلی متال خلیچیان س��نندج، پلی متال کوله بیان 
و اخی کمال ده��گان، مودی دیوان��دره، بوئین 
بانه و انجام مطالعات ژئوش��یمی شهری با هدف 
زمین شناس��ی پزش��کی در محدوده استان برای 
بررسی آلودگی  محیطی نیز به عنوان برنامه های 
پیش رو در حوزه اکتش��اف استان کردستان یاد 

شده است.

پوشش کامل نقشه های ژئوشیمی استان کردستان
در�نشست�مسئولان�و�کارشناسان�زمین��شناسی�مطرح�شد

شناسایی ظرفیت های 
 معدنی استان

 سیستان و بلوچستان
دبیر برگزاری نمایشگاه معدن و صنایع وابسته 
زاهدان، در حاشیه آیین گشایش این نمایشگاه، 
گفت: برای نخس��تین بار نمایش��گاهی در حوزه 
معدن و صنایع وابسته در سیستان و بلوچستان 
برپا ش��د که ه��دف آن شناس��ایی ظرفیت های 
معدنی این استان و بهره وری بهتر از این ظرفیت 

خدادادی است.
ب��ه گزارش ایرنا، محدثه رحمانی با بیان اینکه 
در این آیین، شماری از مدیران کشوری و استانی 
و کارشناس��ان حوزه معدن حضور داشتند افزود: 
مدیر کل منابع طبیعی کشور، رئیس خانه معدن 
ایران، مدیر کل سیاس��ت گذاری وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت، رئیس و اعضای ش��ورای عالی 
معادن کش��ور، مدیرعامل و نایب رئیس شرکت 
توس��عه تجارت زندگی برای معرفی نخس��تین 
پایانه مکانیزه س��بز مواد معدنی در بندر چابهار، 
دبیر کمیسیون علمی تحقیقاتی و فناوری هیات 
دول��ت و دبیر ام��ور زیر بنایی س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تج��ارت و محیط زیس��ت در این آیین 

حضور داشتند.
وی تصریح کرد: شرکت های داخلی و خارجی 
زی��ادی از جمل��ه ش��رکت مس ایران، ش��رکت 
ط��رح و تولید م��واد معدنی، ش��رکت ایمیدرو و 
سایر ش��رکت های معتبر در حوزه معدن در این 

نمایشگاه شرکت دارند.
دبیر برگزاری نمایشگاه معدن و صنایع وابسته 
خاطرنش��ان کرد: برگزاری ۲ پن��ل تخصصی از 
برنامه های این نمایشگاه است که در پنل نخست، 
فعال س��ازی و احیای مع��ادن کوچک مقیاس در 
سطح سیس��تان و بلوچستان در دستور کار قرار 
دارد و در پنل دوم، موضوع لجستیک و کسب و 

کار نوین معدنی مطرح است.
وی اف��زود: این نمایش��گاه از ۲۳ تا ۲۵ بهمن 
در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی زاهدان 
در خیابان دانشگاه برای بازدید عموم دایر است.

گفتنی اس��ت، نخس��تین نمایش��گاه معدن و 
صنایع معدنی سیس��تان و بلوچس��تان با حضور 
معاون منابع طبیعی کشور، رئیس صندوق بیمه 
و س��رمایه گذاری معادن کل کشور، رئیس خانه 
معدن ای��ران، مدیر کل سیاس��ت گذاری وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت و جمعی از مس��ئولان 
اس��تانی در نمایش��گاه دائمی زاهدان گش��ایش 

یافت. 

 سلب صلاحیت
  معادن غیرفعال

 چهارمحال و بختیاری
سرپرس��ت س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
چهارمحال و بختیاری از اباغ ش��یوه نامه س��لب 
صاحیت بهره برداران غیر فعال معادن که بیش 
از ۶ ماه تعطیل هس��تند خب��ر داد و گفت: این 

صاحیت به بهره برداران واقعی واگذار می شود.
به گ��زارش ایرنا، محمد کاظ��م منزوی، بدون 
اشاره به تعداد معادن غیر فعال در استان، معادن 
موج��ود را ۱۸۲ مورد، عن��وان و تصریح کرد: با 
تدبیر دولت دوازدهم، امسال ۷ معدن نیمه فعال 

و راکد به چرخه تولید بازگشتند.
وی اضافه کرد: بر اس��اس م��اده ۵۳ آیین نامه 
اجرایی قوانین معادن کش��ور، در زمینه س��لب 
صاحیت اس��تفاده از امتیاز معادن، تمام شرایط 
در نظر گرفته می ش��ود و بهره برداران باید تمام 
دلای��ل و دفاعیات خود را به ط��ور مکتوب ارائه 
کنن��د. منزوی، ظرفی��ت تولید اس��تخراج مواد 
معدنی اس��تان را بیش از ۵ میلیون تن در سال 
اعام کرد و گفت: معادن فعال ش��ده امسال در 
بخش اس��تخراج سنگ آهک و سنگ لاشه و در 
شهرس��تان های لردگان، کوهرنگ، بروجن، بن، 

فارسان و کیار هستند.
سرپرس��ت س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
چهارمح��ال و بختی��اری، افزود: درآمد س��الانه 
بخش معادن استان در دولت تدبیر و امید نسبت 
به دولت های گذش��ته ۳۵ درص��د افزایش یافته 
اس��ت. وی، میزان درآمد س��الانه دولت از بخش 
معادن این اس��تان را ۷ میلی��ارد و ۵۰۰ میلیون 
ریال دانس��ت و افزود: این میزان در دولت تدبیر 
و امید به بیش از ۱۲ میلیارد ریال رسیده است.

بر اس��اس این گ��زارش، ۱۸۲ مع��دن با ۶۷۱ 
میلی��ارد ریال س��رمایه گذاری در اس��تان فعال 
هس��تند که ب��رای ح��دود یک ه��زار و۶۰۰ نفر 

اشتغال ایجاد کرده اند.

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان زنجان گفت: 
روزانه ۲ هزار تن پس��ماند »روی« در اس��تان تولید می ش��ود 
که کمت��ر از ۱.۵ درص��د روی دارد. به گ��زارش فارس، ناصر 
فغفوری اظهار کرد: س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان 
زنجان در راس��تای توس��عه فعالیت های صنعتی و اشتغالزایی، 
اقدام��ات متع��ددی انجام می ده��د. رئیس س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان زنجان با بیان اینکه در اس��تان زنجان 
در محوره��ای مرتب��ط با س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت، 
محورهای توس��عه ای پیش بینی و تدوین ش��ده است، تصریح 

کرد: برای این امر نیازمند همراهی همه مس��ئولان 
هس��تیم که اس��تانداران وق��ت و فعل��ی، همکاری 
مناسبی در این زمینه داش��ته و دارند. وی با اشاره 
به اینکه با ایجاد فضای امن سرمایه گذاری در استان 
تاکنون میزان س��رمایه گذاری در استان به ۷ هزار و 
۲۰۰ میلیارد تومان رسیده است، گفت: از این مبلغ 

۳ هزار میلیارد تومان مربوط به س��رمایه گذاری خارجی است. 
فغف��وری یک��ی از اولویت های مهم س��ازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان را در حمایت از اشتغال، احیای معادن اعام کرد 

و گفت: اس��تان زنجان در حوزه معادن ظرفیت های 
بس��یاری دارد، از همین رو احصای معادن راکد در 
دستور کار قرار گرفته است. رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان زنجان با بیان اینکه یکی از 
اقدامات موثر در حوزه معدن، ممانعت از خروج خام 
سنگ آهن از اس��تان زنجان بوده است، اضافه کرد: 
این بدان معنی است که امروز هیچ سنگ آهنی به شکل خام 
از استان خارج نشده و همگی مورد استفاده واحدهای معدنی 
استان قرار می گیرند. وی با تاکید بر توجه بیشتر به اکتشافات 

جدید معدنی در اس��تان زنجان بیان کرد: ما تاش کردیم در 
این حوزه از اکتش��افات روی زمین به س��مت اکتش��افات زیر 
زمین��ی و اعم��اق بیش از ۱۰۰ متر وارد ش��ویم که این اتفاق 
افتاده اس��ت. فغفوری با بیان اینکه روزانه ۲ هزار تن پس��ماند 
روی در استان تولید می شود که کمتر از ۱.۵ درصد روی دارد، 
اضاف��ه ک��رد: در این زمینه پیگی��ری لازم درباره تعیین محل 
پسماند روی ش��ده و اصلی ترین کار، آماده سازی محل جدید 
انب��ار بوده و تا وقتی که این مح��ل برای پذیرش کیک، آماده 
نباشد هیچ اقدامی نمی توان در شهرک صنعتی روی انجام داد.

تولید روزانه ۲ هزار تن پسماند »روی« در استان زنجان 

رئیس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان ش��رقی گفت: 
حدود ۶۵۰ معدن دارای پروانه بهره برداری در اس��تان وجود دارد 
ک��ه از این بین ۳۱۷ معدن فعال هس��تند، ۵۷ معدن در وضعیت 

تعطیلی موقت و ۲۲۲ معدن نیز غیر فعالند.
به گ��زارش ایس��نا، داود بهبودی در نخس��تین جلس��ه حوزه 
معدن و فرآوری مجمع تعامل توس��عه استان، اظهار کرد: در این 
مجمع به طور عمده به دنبال تشکیل یک نهاد توسعه ای تعاملی و 
مش��ارکتی بخش خصوصی هستیم که با ادبیات برنامه ریزی آشنا 

باشد و بتواند به عملیاتی کردن ایده ها بپردازد.
وی افزود: در دومین سند تدبیر توسعه استان ۱۴ هسته کلیدی 
تعریف کردیم که یکی از آنها تکمیل زنجیره ارزش صنایع معدن 
و نوس��ازی صنایع است که شناس��ایی این زنجیره ها، مطالعات و 
س��ازکارهای خود را نیاز دارد و اس��تمرار و نهادینه سازی جلسات 
مجم��ع را می طلبد. وی با بیان اینکه برای دس��تیابی به توس��عه 
مورد انتظار اس��تان، موانعی در محیط بین الملل، کش��ور و درون 

اس��تان وجود دارد، گفت: ما باید در داخل این مفروضات حرکت 
کرده، تاثیرگذار بوده و محدودیت ها را رفع کنیم. رئیس س��ازمان 
مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان ش��رقی بیان کرد: مجمع تعامل 
توس��عه می تواند جایگاه نهادهای مدنی توسعه استان را تقویت و 

مطالبه و فراتر از آن گفتمان توسعه را نهادینه کند.
رئی��س مجمع تعامل توس��عه اس��تان نی��ز در این جلس��ه به 
تش��ریح فلس��فه وجودی و اهداف مجمع اش��اره کرد و گفت: در 
راس��تای آسیب شناس��ی تمام برنامه های ۴ دهه پس از انقاب و 
انجام مطالعات تطبیقی با کش��ورهای موف��ق و ناموفق در عرصه 
برنامه ریزی به ضرورت وجود این مجمع رسیدیم. جواد نیکبخت 
افزود: ما به بازتعریف توس��عه پرداخته و می خواهیم توس��عه را از 
قال��ب صرف اقتصادی خارج و به بخش های فرهنگی، سیاس��ی و 
اجتماعی بیشتر توجه کنیم. در این جلسه، فعالان عرصه معدن و 
فرآوری استان به بیان دیدگاه های خود در ارتباط با توسعه صنایع 

معدنی استان پرداختند.

قائ��م مق��ام رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
آذربایج��ان غربی در امور مع��ادن و صنایع معدنی گفت: 
۸۹ واحد فرآوری س��نگ معدنی تزئینی در اس��تان فعال 

هستند.
به گزارش ایسنا، پریسا عابدپور در جمع خبرنگاران بیان 
کرد: برای جلوگیری از خام فروشی مواد معدنی در استان 
به وی��ژه در حوزه س��نگ های تزئین��ی، واحدهای فرآوری 
زیادی در حال راه اندازی و تعدادی از آنها در حال فعالیت 
هس��تند. عابدپور با اشاره به فرآوری سنگ های تزئینی در 
شهرس��تان چایپ��اره اظهار کرد: این واحد س��نگ بری در 
مس��احتی افزون بر ۲۰۰۰ متر مربع و با س��رمایه گذاری 
بخش خصوصی برای ف��رآوری تولیدات معادن منطقه بر 
اساس استانداردهای بین المللی و با تولید روزانه ۵۰۰ متر 
مربع انواع س��نگ های تزئینی ساختمانی در حال فعالیت 
است. وی افزود: این واحد سنگ بری با ایجاد اشتغال ثابت 

به طور مستقیم برای ۲۰ نفر و به طور غیر مستقیم برای 
۵۰ نفر ایجاد شده است.

قائ��م مق��ام رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
آذربایج��ان غربی در ام��ور معادن و صنای��ع معدنی بیان 
ک��رد: درحال حاض��ر این واح��د فرآوری ع��اوه بر تامین 
نیازهای داخلی، به کش��ورهای ترکی��ه، آذربایجان، عراق، 
ترکمنستان، قرقیزس��تان و دیگر کشورهای همسایه نیز 

انواع سنگ های مرمریت، تراورتن و... را صادر می کند.
وی درب��اره واحدهای فرآوری موجود در اس��تان گفت: 
درحال حاضر تعداد انواع واحدهای فرآوری در اس��تان به 

۸۹ واحد رسیده است.
عابدپ��ور عنوان کرد: معدن س��نگ نمک قاپلوق خوی، 
یکی از معادن فعال استان و روش استخراج آن به صورت 
زیر زمینی اس��ت. استخراج سالانه این معدن ۲۰ هزار تن 

است و برای ۲۰ نفر ایجاد اشتغال کرده است.

فعالیت ۸۹واحد فرآوری سنگ تزئینی در آذربایجان غربیفعالیت ۳۱۷ معدن در آذربایجان شرقی



آغاز مذاکرات تجاری امریکا و چین
مذاکرات امریکا و چین درباره مس��ائل تجاری درحالی پنج شنبه آغاز شد که 

ضرب الاجل اعمال تعرفه ها در مارس )۱۰ اسفند( به پایان می رسد.
به گزارش ایسنا، به نقل از آسوشیتدپرس، تاجران و اقتصاددانان اعلام کردند 
که این مذاکرات ۲ روزه در چین چندان کمکی به حل جنگ تجاری نمی کند؛ 

جنگی که رشد اقتصاد جهانی را تهدید می کند.
آنها اعلام کردند که مذاکره کنندگان چینی تلاش می کنند ترامپ را تشویق 
کنند که ضرب الاجل تعیین شده در ۲ مارس )۱۱ اسفند( را به تعویق بیندازد.

راب��رت لایتهایزر نماینده تج��اری امریکا در این مذاک��رات پیش از دیدار با 
همتای چینی خود هیچ چیزی درباره روند مذاکرات اعلام نکرد.

از س��وی دیگر، نشانه های بسیار کمی نسبت به پیشرفت در مذاکرات وجود 
دارد.

ترامپ در دسامبر توافق کرد که افزایش بیشتر تعرفه ها را به تعویق انداخته 
و مذاکرات میان دو طرف ادامه داشته باشد اما افزایش تعرفه ها تا ۱ مارس به 

تعویق افتاده است و بعد از آن افزایش انجام می شود.
ترامپ سه شنبه اعلام کرد هیچ تمایلی ندارد این ضرب الاجل را تمدید کند.

رئیس جمهوری امریکا تهدید کرده اس��ت اگر دو طرف تا ۱ مارس به توافق 
نرسند، تعرفه های امریکا بر واردات کالاهای چینی به ارزش ۲۰۰ میلیارد دلار 

را از ۱۰ به ۲۵درصد افزایش خواهد داد.
مذاکرات دوجانبه روی درخواس��ت های امریکا برای تغییرات س��اختاری در 
سیاس��ت های اقتصادی و تجاری چین ازجمل��ه حمایت های جدید از مالکیت 
معن��وی امریکا، پای��ان دادن ب��ه انتقال اجب��اری فناوری امریکای��ی، کنترل 
یارانه ه��ای چین برای صنای��ع دولتی و افزایش خرید محصولات کش��اورزی، 

انرژی و تولیدی امریکا از سوی چین متمرکز شده است.

ایتالیا به دنبال فروش ذخایر طلای ملی
دول��ت ایتالیا درنظ��ر دارد در ت��لاش برای جلوگی��ری از افزای��ش مالیات 

ارزش افزوده در سال آینده، دارایی های طلای این کشور را بفروشد.
به گزارش مهر به نقل از راش��اتودی، یکی از قدیمی ترین روزنامه های ایتالیا، 
لا اس��تامپا، گزارش داد، دولت ایتالیا درنظ��ر دارد در تلاش برای جلوگیری از 
افزای��ش مالیات ارزش افزوده در س��ال آینده، دارایی های طلای این کش��ور را 

بفروشد.
این خبر درحالی منتش��ر ش��د که گزارش رویترز نشان می داد حزب حاکم 
ایتالی��ا، درحال آم��اده ک��ردن پیش نویس قانونی اس��ت که ب��ه دولت اجازه 
 می ده��د در صورت موافقت با مفاد قانون اساس��ی بتواند ذخایر این کش��ور را

 بفروشد.
این قانون که نام آن قانون مالکیت طلا است، ازسوی کلودیو بورگی از حزب 
لیگ ایتالیا پیشنهاد و با انتقادهای تندی از سوی رهبران حزب مخالف روبه رو 
ش��ده است. آنها می گویند حزب حاکم می خواهد برای عملی کردن وعده های 

سرمایه گذاری خود، ذخایر طلای ملی را تصاحب کند.
ماتئو س��الوینی، معاون نخست وزیر ایتالیا ارزیابی مثبتی از این طرح دارد. او 
به خبرنگاران گفت: این مسئله ای نیست که من به دنبال آن باشم اما می تواند 

ایده جالبی باشد.
این درحالی اس��ت که پیش از این، س��الوینی و لوئیجی دی مایو، از رهبران 
ائتلاف او، خواهان جایگزینی رئیس فعلی بانک مرکزی ایتالیا ش��ده بودند که 

ذخایر طلا و ارز خارجی این کشور را کنترل می کند.

سرمایه گذاری ۱۵۰ میلیون دلاری چین 
در ازبکستان

یک ش��رکت چینی در ناحیه ظفرآباد استان جزخ ازبکستان کارخانه سیمان 
می سازد.

به گزارش فارس در تاش��کند، چین در ازبکس��تان کارخانه سیمان به ارزش 
۱۵۰ میلیون دلار می س��ازد. شرکت هِگزین س��یمِنت جیزاک چین درنظر دارد 

در ناحیه ظفرآباد استان جزخ ازبکستان کارخانه جدید سیمان ایجاد کند. 
ظرفی��ت کلی این کارخان��ه جدید یک میلیون و ۲۰۰ هزار تن س��یمان در 

سال است. 
چی��ن درحال حاضر برای اجرای این طرح یک کارخانه خارجی را به ش��کل 

شرکت با مسئولیت محدود با نام هِگزین سیمِنت جیزاک ایجاد کرده است.
برنامه ریزی ش��ده این کارخانه تولید سیمان در دسامبر ۲۰۱۹ )نیمه آذر تا 

نیمه دی ۱۳۹۸( به بهره برداری برسد. 
همچنین برنامه ریزی شده در مرحله نخست حدود ۱۲۰ هزار تن سیمان به 

خارج از کشور صادر شود.
ش��رکت هِگزین س��یمِنت جیزاک در چارچوب اجرای این ط��رح تا ۱ ژانویه 
۲۰۲۱ )۱۲ دی ۱۳۹۹( از پرداخ��ت مالیات درآمد اش��خاص حقوقی، مالیات 
ملک اشخاص حقوقی و تا ۱ اکتبر ۲۰۲۰ )۱۰ مهر ۱۳۹۹( از عوارض گمرکی 
برای تجهیزات، مواد خام و مصالح، ماشین ها، وسایل ویژه حمل ونقلی، قطعات، 

دستگاه ها و… معاف است. 
مبادلات بازرگانی ازبکستان و چین در ۱۱ماه گذشته ۲۰۱۸ میلادی )نیمه 
دی ۱۳۹۶ ت��ا نیم��ه آذر ۱۳۹۷( با ۳۲.۲درصد افزایش در س��طح ۵میلیارد و 
۶۷۷ میلیون دلار قرار گرفته اس��ت، درحالی که این ش��اخص در تمام س��ال 
۲۰۱۷ می��لادی )نیم��ه دی ۱۳۹۵ تا نیمه دی ۱۳۹۶( در س��طح ۵ میلیارد 

دلار بوده است. 
اکنون در ازبکس��تان بیش از ۷۰۰ شرکت با س��رمایه سرمایه گذاران چینی 
ازجمله بیش از ۸۰ ش��رکت با ۱۰۰درصد س��رمایه س��رمایه گذاران چینی در 

زمینه های مختلف اقتصاد این کشور فعالیت می کنند.
جمهوری خلق چین استقلال ازبکستان  را ۲۷ دسامبر ۱۹۹۱ )۶ دی ۱۳۷۰( 
به رس��میت ش��ناخته و ۲ ژانوی��ه ۱۹۹۲ )۱۲ دی ۱۳۷۰( روابط دیپلماتیک 

برقرار کرده است.

روی خط خبر

 گروه  معدن: 
ی��ک خط آهن ملی سراس��ری در عمان، 
مرز ام��ارات را ب��ه بندر صحار، مس��قط و 
بن��در جدید دوق��م متصل خواه��د کرد و 
ش��هر جنوبی صلاله، بخش��ی از یک شبکه 
ریلی وس��یع تر در خلیج فارس خواهد بود. 
این ش��بکه که قرار اس��ت از م��رز کویت با 
ع��راق آغاز و به مس��قط برس��د، از س��ال 
۲۰۰۸ می��لادی )۱۳۸۷ خورش��یدی( در 
حال س��اخت بوده اس��ت. به گزارش فلزات 
آنلای��ن، ب��ا تصمیم دولت عم��ان مبنی بر 
توسعه خط آهن به سمت جنوب، به تدریج 
بخ��ش جنوبی عمان به ش��بکه ریلی و در 
آین��ده نزدی��ک، فاصله دورت��ر از آن را نیز 
به این ش��بکه متصل خواهد کرد؛ با اجرای 
این پروژه، کش��ور عمان نیز به شبکه ریلی 
کش��ورهای ش��ورای همکاری خلیج فارس 
می پیوندد. انتظار م��ی رود با راه اندازی این 
ش��بکه ریلی، ظرفیت بندره��ای عمان در 
دریای عرب به حداکثر مقدار خود برسد. به 
این ترتیب، این منطقه سلطان نشین امیدوار 
است با تقویت حمل ونقل ریلی، شرکت های 
کش��تیرانی بین المللی به جای معطل شدن 
در بندره��ای پ��ر ازدح��ام خلیج ف��ارس، 
راهی س��واحل این کش��ور در دریای عمان 
ش��وند. به علاوه، عمان از ای��ن طریق، یک 
مس��یر جایگزین ب��رای حمل ونقل دریایی 
در خلیج ف��ارس ارائ��ه می کند ت��ا چنانچه 

تنش ه��ای منطقه ای، کش��تیرانی ازطریق 
تنگه استراتژیک هرمز را مختل کند، بتواند 
موثر باشد. تنگه هرمز درحال حاضر مجرای 
عب��ور بیش از یک س��وم نفت خ��ام جهان 
است. این خط آهن که ویژه تردد قطارهای 
س��وخت دیزلی طراحی ش��ده، قرار اس��ت 

علاوه بر حمل بار، ویژه جابه جایی مس��افر 
نیز باش��د. همچنین از دیگ��ر ظرفیت های 
آن می توان به بهبود س��طح دسترس��ی به 
مناطق دور عمان و بهبود فعالیت اقتصادی 
در نواحی دور از پایتخت اش��اره کرد. البته، 
خودرو همچنان وسیله محبوب برای تردد 

ش��خصی در خلیج فارس به ش��مار می رود؛ 
ب��ا این وج��ود ممکن اس��ت مس��افرت به 
این طری��ق نیز در بین عمانی ه��ا رواج پیدا 
کن��د.  طول این خط آه��ن بیش از ۲ هزار 
و ۲۴۴ کیلومتر اس��ت و هزینه ساخت آن 
بیش از ۱۵ میلیارد دلار برآورد ش��ده است 

و قرار بود اجرای آن از سال ۲۰۱۵ میلادی 
)۱۳۹۴ خورش��یدی( آغاز شود، با این حال 
تنها مطالعات اولیه این پروژه آغاز شده و به 
گفته مقامات عمان با وجود ابراز علاقه بیش 
از ۲۰ ش��رکت خارجی، آنه��ا هنوز منتظر 
یک س��رمایه گذار برای اج��رای این پروژه 
هستند. گفتنی است، طراحی، برنامه ریزی 
از  کنسرس��یومی  ازس��وی  آن  و س��اخت 
ش��رکت های بین المللی انجام خواهد ش��د 
اما دولت عمان درنظ��ر دارد از این فرصت 
برای اشتغال زایی و اس��تفاده از نیروی کار 
بومی اس��تفاده کند، مانند ساخت جاده ها 
در عم��ان، خط آهن دو مس��یری با توجه 
به وجود جغرافیای کوهس��تانی و س��نگی 
در این کش��ور، یک چالش مهندسی بزرگ 
به  ش��مار می آید چراکه نیازمند پل، تونل و 
زیرگذرهای زیادی خواهد بود. برنامه ریزی 
برای گش��ایش این شبکه در انتهای امسال 
می��لادی انجام ش��ده بود، با ای��ن وجود و 
به ویژه با درنظر گرفتن نرخ پیشرفت فعلی 
این پروژه، گشایش آن در موعد مقرر بسیار 
خوش بینان��ه به نظ��ر می رس��د. پیش بینی 
می شود پس از گش��ایش این شبکه ریلی، 
ارزش ب��ازار بخ��ش حمل ونق��ل عمان به 
۱۲میلیارد دلار برسد. این چشم انداز مثبتی 
برای صنعت در حال رشد حمل ونقل عمان 
خواهد بود و نیز کمک ش��ایانی به موضوع 

تنوع اقتصادی در این کشور خواهد کرد.
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گزارش تصویری 

اس�تان هِبِی چین، یکی از بدترین انواع آلودگی های هوا را در 
این کش�ور تجربه می کند و توس�عه صنعت فولاد در این منطقه 
یک�ی از اصلی ترین عوامل آلودگی به ش�مار می آید. دولت چین 

درتلاش اس�ت با بس�تن یا تعطیل کردن واحده�ای فولادی از 
می�زان آلودگی هبی بکاهد. لو گوآنگ، عکاس خبری اهل چین 
در این تصویرها چش�م انداز برخی از آلوده ترین شهرهای هبی 

را به تصویر می کش�د. این تصویرها ژانویه 2015 )دی1393( در 
وب سایت روزنامه انگلیسی گاردین منتشر شده است. 

برگردان: ثمن رحیمی راد

صنعت فولاد و بحرانی به نام آلودگی هوا در چین 
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